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Kako bomo volili?
V prizadevanjih za čim demokra- 

tičnejšo družbo in prostor, v katerem 
bodo lahko uresničevali svoje interese 
vsi različno misleči, seje pridružil tudi 
zakon o volitvah, ki je  bil ob izteku 
lanskega leta sprejet v slovenski 
skupščini Na volitvah ne bo več šte
vilnih delegacij za posamezne zbore 
občinske skupščine, posebno pa ne za 
samoupravne interesne skupnosti ki 
so z novim letom ugasnile. Te se v 
šestnajstletnem obdobju niso obnesle 
do take mere, kot je bila želja njiho vih 
snovalcev. Čas je  tisti razsodnik, ki bo 
pokazal, kaj je  bilo pri tem dobro in 
kaj slabo. Verjetno je  tudi to bilo le 
eno od obdobij iskanja nečesa boljše
ga in sprejemljivejša.

Z novimi volitvami se v mnogočem 
vračamo nazaj in se po eni strani pri
bližujemo nekdanjemu odbomiške- 
mu sistemu, seveda za bistvenimi no
vostmi Poglavitna novost je v tem, da 
bomo kandidate izbirali iz vrst različ
nih zvez in gibanj, ki so z nastopom 
pluralizma, sprejemom in dopolnili 
slovenske ustanove, nastale v sloven
skem političnem prostoru Novi volil
ni sistem je  precej podoben temu, ker 
že imajo uveljavljeno v zahodnih par
lamentarnih demokracijah, najbližji 
je  še italijanskemu

Bistvene novosti novega zakona o 
volitvah so naslednje:

1. Volitve v skupščine so neposred
ne in tajne

2. Volilci glasujejo osebno. Nihče 
ne more glasovati po pooblaščencu

3. Pri delu volilnih komisij in odbo
rov so lahko navzoči tudipredstavniki 
kandidatov oziroma list kandidatov 
posameznih zvez, ki imajo pravico 
sodelovati v volilnih postopkih in kon
trolirati delo volilnih opravil

4. Poleg obstoječih družbenopoli
tičnih organizacij bodo na volitvah 
enakopravno s svojimi listami kandi
datov sodelovale tudi novo ustanov
ljene zveze, stranke in gibanju

5. Delegat, ki bo izvoljen, bo imel 
funkcijo nekdanjega odbornika od
nosno poslancu Nič več se ne bo mo
gel skrivati za skupino delegatov. V 
mnogočem se bo na sejah skupščine 
moral sam po lastni vesti in prepriča
nju opredeliti do posameznih odlo
čitev.

6. Kandidate bomo volili po volil
nih enotah, kot so bile sprejete v re
publiški skupščini za delegate vseh 
treh zborov slovenske skupščine in 
predsednika ter članov predsedstva 
SRS ter delegate občinske skupščine, 
ki šo bile z odlokom sprejete na zbo
rih občinske skupščine.

7. Precej nejasnosti je  pri predla
ganju in določanju kandidatov. Te 
lahko predlagajo posamezniki, sku
pine, organizacije ali zveze. Predla
ganje kandidatov je  možno tudi na 
zborih volilcev. Predlaganje kandida
tov mora biti zaključeno do 7. oziro
ma 13. februarja, s soglasjem kandi
datov, določanje kandidatih list pa na 
zborih volilcev, konferencah ali zbo
rih strank do 11. oziroma 17. marcu

8. Volitve bodo v treh dneh, in si
cer: v nedeljo, 8. aprila, za delegate 
zbora občin in družbenopolitičnega 
zbora republiške skupščine ter za 
predsednika in člane Predsedstva 
republike

— v četrtek, 12. aprila, za delegate 
zbora združenega dela v republiško in 
občinsko skupščino (volili bodo v de
lovnih organizacijah in skupnostih, 
kmetje in obrtniki ter delavci v samo
stojnih poklicih)

— v nedeljo, 22. aprila, za zbor 
krajevnih skupnosti in družbenopoli
tični zbor občinske skupščine ter za 
zbor občin v republiško skupščino — 
drugi krog.

V občini Mozirje bodo po novem 
vsi trije zbori občinske skupščine šteli 
po 21 delegatskih mest

1. Za delegate zbora krajevnih 
skupnosti bomo delegate volili v 10 
volilnih enotah kolikor je krajevnih 
skupnosti Volili jih bodo vsi polno
letni občani v posamezni KS. Kandi
datne liste so odprte z obvezno več 
kandidati kot je delegatskih mesi 
Kandidate bomo volili po večinskem

principu, kar pomeni da zmaga tisti 
kandidat, ki je dobil večino glasov.

2. Na podoben način bomo volili 
delegate za zbor združenega delu Tu 
je  21 volilnih enot. V vsaki izvolijo po 
enega delegatu

3. Največ novosti pa je  pri volitvah 
za družbenopolitični zbor. Tudi ta šte
je  21 delegatskih mesi Pri tem zboru 
moramo odmisliti sedanjo vlogo, saj 
po novem postaja to splošni zbor, v 
katerem se bo izrazila vsa pluralnost 
in tudi kvaliteta. Delegate DPZ bomo 
volili v treh volilnih enotah in sicer: 7 
delegatov v KS Mozirje in Nazarje, 5 
delegatov v KS Šmartno ob Dreti, 
Bočna, Gomji grad in Nova Štifta ter 
9 delegatov v KS Rečica, Ljubno, Lu
če in Šolčavu

Pri volitvah za zbor KS in zbor 
združenega dela se povsod nastopa z 
odprtimi listami z več kandidati, voli 
pa se po večinskem principu. Pri vo
litvah v družbenopolitični zbor pa na
stopajo posamezne organizacije, zve
ze ali stranke s samostojnimi listami 
kandidatov, na katerih je toliko kan
didatov, kolikor je  delegatskih mest v 
posamezni volilni enoti

V naši občini bodo s samostojnimi 
listami za ta zbor nastopile naslednje 
družbenopolitične organizacije ali 
zveze: Zveza komunistov, ZSMS, 
Demos (Kmečka zveza in Slovenska 
demokratična zveza) ter Socialistična 
zvezu Kandidate y DPZ se voli po 
proporcionalnem principu, kar po
meni, da se mandati delijo po razmer
ju ali deležu glasov za posamezno 
stranko. Na volitvah pa bodo volilci 
lahko obkroževali listo stranke ali 
posamezne kandidate iz različnih list

Zbore volilcev za določanje kandi
datov ali kandidatnih list za zbor KS 
skliče predsednik sveta ali skupščine 
krajevne skupnosti za zbor združe
nega dela predsednik delavskega sve
ta, oziroma predsednik zbora združe
nega dela občinske skupščine za 
obrtnike in kmete. Za DPZ pa lahko 
kandidate določijo na kandidacijski 
konferenci zveze ali stranke ali na 
zboru volilcev po KS.

Poleg delegatov vseh treh zborov 
občinske skupščine volimo iz naše 
občine še enega delegata za zbor 
občin republiške skupščine, skupno z 
občinama Velenje in Žalec po štiri de
legate za republiški DPZ ter dva de
legata v zbor združenega dela za pod
ročje industrije in rudarstva, za ostale 
dejavnosti pa združeno s številnimi 
občinami v republiki Sedež teh volil
nih enot pa bo izven naše občine z iz
jemo socialnega varstva.

Glede volitev predsednika skupš
čine občine in predsednika Izvršnega 
sveta se predlaga, da biju s tajnimi vo
litvami izvolili na prvi seji novoizvo
ljenih delegatov vseh treh zborov 
skupščine na predlog najmanj 10 
delegatov.

Ob bežnem pregledu vseh treh 
predvolilnih postopkov ter same iz
vedbe volitev izgleda vse izredno za
pleteno. Upamo pa, da se bo do 8. 
aprila, ko bomo prvič volili po novem, 
že marsikaj razbistrilo. Za temeljitej
še poznavanje zakona o volitvah bi še 
bilo potrebno marsikaj doreči, upamo 
pa, da bomo številne pomanjkljivosti 
in nejasnosti razčistili v naslednjih 
številkah našega glasila.

ZN .

Odlikovanja
Predsedstvo SFRJ je za zasluge in uspehe 
pri delu, pomembne za socialistično gradi
tev države

odlikovah z 
REDOM ZASLUG 

ZA NAROD 
S SREBRNO ZVEZDO

ANKO ČEPLAK iz Bočne in 
ANTONA KOVŠAKA iz Bočne

Odlikovanje je  dobitnikoma izročil pred
sednik Skiiplčine občine Mozirje Anton 
Boršnak na skupnem zasedanju vseh zborov 
skupščine 21. decembra 1989.

Sindikati

bodo
samostojni

neodvisni

V Sloveniji je  v otroške vrtce vključenih okoli 40% predšolskih otrok, v naši občini p a  je  ta  procent za  približno 
polovico nižji. Pom em bnost predšolske vzgoje tu sporna, zato se sam o po  sebi pojavna vprašanje, a li se bo 
procent vključenosti otrok v vrtec v naši občini še znižal, glede na to, da bodo položnice, k i jih  plačujejo starši, 
za  120% višje. Tako povišanje oskrbnih stroškov velja za  celo Slovenijo, o vzrokih za  to p a  pišem o v posebnem  
prispevku.

Vrtci podražili storitve za 120%
V januaiju 1990 se prispevki star

šev v vrtcih zvišajo za 120 odstotkov; 
to je sklep, ki gaje komisija za uskla
jevanje programov socialnega var
stva sprejela lani decembra.

Cena vzgojnovarstvenih storitev je 
sestavljena iz vzgojnega deleža, ki je 
za vse uporabnike storitev brezpla
čen, in iz oskrbnega deleža, ki pomeni 
stroške za hrano in drugo oskrbo v 
vzgojnovarstvenih organizacijah. Ta 
drugi del cene — imenujemo jo 
oskrbno ceno — je v pristojnosti 
občinskih upravnih organov. Na 
oskrbno ceno valorizacija prispevkov 
(ki jo izreka republiška komisija za 
usklajevanje programov socialnega 
varstva) nima vpliva. Valorizacija se 
nanaša samo na tisti del te oskrbne 
cene, ki ga prispevajo starši na podla
gi dohodkovnih razmer v družini.

Način plačevanja oskrbne cene 
vrtca je urejen v samoupravnem spo
razumu o socialnovarstvenih pravi
cah in določa, da starši plačujejo za 
svoje otroke v skladu z družinskim

dohodkom. Prispevek staršev se od
merja enkrat letno v višini 35 odstot
kov povprečnega mesečnega dohod
ka na družinskega člana v minulem 
letu, pri tem so družine z nizkim do
hodkom prispevka v celoti oprošče
ne. To so družine, katerih dohodek na 
člana je nižji od 70 odstotkov dogo
vorjene ravni socialne varnosti po 
samoupravnem sporazumu o social
novarstvenih pravicah.

Večina družin pa prispeva k ceni 
oskrbe različne zneske, odvisno pač 
od družinskih prispevkov. Manj kot 
petina družin plača oskrbno ceno za 
vrtec v celoti. To so družine z občut
no nadpovprečnimi prejemki.

Prispevek staršev se, kot rečeno, 
določi enkrat letno na podlagi do
hodkov družine v minulem letu. 
Medletne prispevke pa usklajujemo z 
gibanji povprečnih osebnih dohod
kov v Sloveniji. Tako določa veljavni 
samoupravni sporazum o socialno
varstvenih pravicah.

Valorizacija zajanuar 1990 v višini 
120 odstotkov temelji na uradnih sta
tističnih podatkih o povprečnem 
osebnem dohodku v republiki v 
oktobru 1989 in ocenjeni rasti po
vprečnih osebnih dohodkov za no
vember. Zakon o osebnih dohodkih, 
ki je veljal za oblikovanje novembr
ske višine osebnih dohodkov, je do
voljeval povišanje oktobrske ravni 
osebnih dohodkov za 90 odstotkov 
rasti življenjskih stroškov, dosežene v

novembru. To pomeni 38,5 odstotka. 
Ocenjeni novembrski povprečni oseb
ni dohodek, na katerem temelji izrek 
o valorizaciji, znaša 3.104 dinarje. 
Januarska raven prispevka torej te
melji na novembrski ravni povpreč
nih osebnih dohodkov.

Vsaka družina, kot rečeno, prispe
va za oskrbo otroka v vrtcu različen 
znesek, odvisno pač od njenega do
hodkovnega položaja. Za primer 
navajamo štiričlansko družino, ki 
razpolaga v novembru z dvema po
vprečnima osebnima dohodkoma v 
republiki, to je skupni družinski do
hodek v višini 6.200 din. Prispevek te 
družine za vsakega od obeh otrok bo 
v januaiju znašal 544 din. Družina, ki 
je na primer v novembru razpolagala 
z dohodki na družinskega člana v vi
šini 935 din, je prispevka za vrtec v 
celoti oproščena. Družine, katerim so 
se dohodki v zadnjem času bistveno 
počasneje zviševali kot republiški 
povprečni osebni dohodki, so ob iz
reku o 120 odstotni valorizaciji pri
zadete. V skladu z obstoječimi pred
pisi, lahko v vrtcu ali v pristojni službi 
Centra za socialno delo ali občinske
ga upravnega organa vložijo zahte
vek za novo odmero prispevka na te
koče dohodke. Za to potrebujejo 
potrdilo o svojih dohodkih v novem
bru 1989.

Novim statutarnim spremem
bam se želijo prilagoditi tudi sin
dikati občine Mozirje, vse v želji, 
da bo članstvo sprejelo sindikalno 
organizacijo za svojo, nova orga
niziranost pa naj bi bila kar naj
bolj racionalna in učinkovita. 
Sindikalna organizacija seveda ne 
želi biti niti strankarska, niti dr
žavna, temveč predvsem stanov
ska, odprta za vsestransko sode
lovanje, samostojna in neodvisna.

V tem smislu tečejo tudi teme
ljite priprave na skupščino sindi
kalne organizacije v občini tvfo- 
ziije, ki bo v februarju, datum pa 
je  odvisen od kongresa slovenskih 
sindikatov. Na skupščino občin
ske organizacije se kljub temu 
temeljito pripravljajo. V osnov
nih organizacijah trenutno obrav
navajo tri pomembne dokumen
te. Prvi je  poročilo o delu občin
ske organizacije v obdobju 
1986— 1990, drugi je osnutek 
programskih usmeritev, tretji in 
verjetno v tem trenutku najpo
membnejši pa predlog nove or
ganiziranosti, zlasti v občini.

Po trenutnih ocenah naj bi bilo 
po novem 11 sindikatov v podjet
jih, 3 osnovne organizacije dislo
ciranih in poslovnih enot ter 11 
osnovnih organizacij v družbeni 
in ostali dejavnosti. O b panožni 
povezavi, naj bi te osnovne orga
nizacije združevale tudi na občin
ski ravni, kjer naj bi bil najvišji 
sindikalni orgap skupščina, ki bi 
imenovala občinski svet, ta pa šti
ri komisije najnesto dosedanjih 
osmih. Predsedstvo občinskega 
sveta bo v prihodnje štelo 7 čla
nov, število rednih zaposlenih na 
občinskem svetu bodo s treh 
zmanjšali na dva, kot oblika dela 
republiških sindikatov pa naj bi v 
občini še naprej delovala odbora 
sindikata delavcev gozdarstva in 
lesarstva ter delavcev vzgoje in 
izobraževanja; lahko tudi drugi, 
če se bodo tako odločili člani 
občinske sindikalne organizacije. 
V razpravi se morajo torej odlo
čati dovolj resno in odgovorno.

SN objavljajo
Kakšne obresti ponuja 
LB SB Velenje? Vrtci podredili storitve za 120%

Sklepi o podražitvah sprejeti decembra

str.

1
Obrestna mera za dinarske 

vloge občanov LB SB Velenje dd 
sporoča varčevalcem, da obrestu
je  sredstva na vpogled po najvišji 
obrestni meri med bankami v si
stemu LB ter da bo ponovno pri

čela sprejemati enomesečne ve
zave z 18. L 1990, ki bodo 
obrestovane po znatno višji 
obrestni meri kot v drugih ban
kah.

Od 1. 1. 1990 veljajo za dinarske vloge občanov naslednje letne 
obrestne mere:

vloge na vpogled 
depoziti, vezani nad 1 mesec 
depoziti, vezani nad 3 mesece 
depoziti, vezani nad 6  mesecev 
depoziti, vezani nad 12 mesecev 
vloge, vezane nad 12 mesecev 
vloge, vezane nad 24 mesecev 
vloge, vezane nad 36 mesecev

6,5%
9,5%

11,0%
11,0%
14,0%
14,0%
16,0%
18,0%

dovoljena prekoračitev na tekočem računu 24,0%
nedovoljena prekoračitev po tekočem računu 32,0%

Posebej opozarjamo naše var- NBJ po zakonu le pri LB SB dd 
čevalce, da jam či za dinarske Velenje, zato v interesu varnosti 
hranilne vloge in tekoče račune vaših vlog varčujte v naših enotah.

Stran, namenjena predvolilnemu boju 
Volilna bitka se je že pričela

Močnejša elektrika v Mačkinem kotu 
Zadovoljni domačini

Izjemnost ljudske ustvarjalnosti 
Genialnost Antona Jamnika

Zasebna pobuda —  to je  pravo 
Podjetništvo prihaja do izraza

Lep kulturni dogodek 
Godbeniki navdušili polno dvorano

Kultura naših prednikov 
O godcih in pevcih po zaselkih in vaseh

2

3

4

5

7

8



Najprej delavnost in poštenje, 
nato zaupanje in podpora

Kaj hočemo 
slovenski demokrati?

Pred dobrim mesecem smo 
ustanovili Zgomjesavinjski odbor 
Slovenske demokratične zveze, 
da bi tako podobno misleči ljudje, 
ki nismo ravnodušni do usode 
izmučene slovenske domovine, 
pomagali ukrotiti politično in 
gospodarsko norost, ki je  resno 
pričela ogrožati slovenski narod.

Slovenska demokratična zveza 
je stranka sprememb, kije po svo
ji definiciji slovenska, demokra
tična in nekomunistična. Z njo si 
želimo v demokratično Evropo.

Nekateri se danes še vedno 
sprašujejo, čemu so sploh potreb
ne številne nove stranke, v čem se 
pravzaprav razlikujejo med seboj 
in v čem se razlikujejo od liberal
no usmeijene slovenske Zveze 
komunistov, ki se zavzema za 
»socializem po meri človeka«. 
Mislim, da je  danes že vsakemu 
razmišljajočemu človeku jasno, 
da se je  socializem že zdavnaj do
končno kompromitiral: s svojo 
krvavo represivnostjo takoj po 
vojni (od Teharij do Roga) ter z 
gospodarskim bankrotom vse do 
danes. Stranka, ki je  dovolila, da 
se postarani boksaiji in podobni 
tipi igrajo z našo skupno usodo in 
z usodo naših otrok ter pripeljejo 
državo na rob državljanske vojne, 
ne more biti naša stranka. Stran
ka, ki je  zaradi žnotrajpartijskih 
spopadov povzročila gospodar
sko katastrofo tipa Agrokomerc, 
ne more biti naša stranka. Stran
ka, ki je  dovolila gospodarski 
bojkot enega dela države, ki jo  
sama, brez politične konkurence 
vodi že 45 let, ter s tem povzročila 
gospodarsko škodo, ki bo prese
gla škodo številnih zavoženih in
vesticij tipa Feni Obrovac itd., ne 
more biti naša stranka. Stranka, 
ki ob vsem tem meni in vam, dra
gi sodržavljani, ki bom o vse te 
škode vračali, ne daje prav nobe
ne možnosti, da bi režiserje poli
tičnega kriminala poklicali na 
odgovornost, ne more biti naša 
stranka. Mi ne potrebujemo stran
ke, ki se že desetletja zaman trudi, 
da bi se dem okratizirala in ki sije 
prilastila popoln monopol ne le 
nad politiko, am pak tudi nad šol
stvom, policijo, vojsko in celo 
sodstvom, kar nam dokazujeta 
zadnja dva politična procesa —  
prejšnji v Ljubljani in zdajšnji v 
Titovi Mitroviči. Mi ne potrebu
jem o socializma, mi hočemo de
mokracijo! Letošnje spomladan
ske volitve bodo hud preizkus le
gitimnosti vsega, kar so komuni
sti delali med revolucijo in ves čas 
po vojni vse do današnjega razsu
la. Spomnimo se samo številnih 
razlaščenih kmetov in obrtnikov, 
številnih preganjanih in zaprtih 
pesnikov in pisateljev itd. Sloven
ski komunisti se sklicujejo na legi
timnost, k i naj bi si jo  pridobili v 
času revolucije in NOB. Toda v 
vojni, z orožjem v rokah si je  
možno priboriti samo oblast, ne 
pa tudi legitimnost v smislu prav
ne države. Takšno legitimnost si 
je  možno pridobiti samo na svo
bodnih in demokratičnih volitvah.

Zaradi vsega naštetega smo 
istanovili Slovensko demokra- 
ično zvezo, k ije  danes edina poli- 
ično neobarvana stranka. Mi ni- 
no niti rdeči, niti črni, niti

rumeni. Ne želimo niti privilegi
jev niti foteljev, ki so jih  desetletja 
greli komunisti. Želimo le sode
lovati pri urejanju življenja, saj 
imamo boljše programe in spo
sobnejše ljudi. V celoti se odre
kam o socializmu, ne pa socialno
sti. Želimo čim »mehkejši« pre
hod iz socializma, ki je  s filmsko 
naglico razpadel povsod po 
vzhodni Evropi, v napredno de
mokratično družbo. Če bomo pu
stili ta sistem, da bo razpadal sam, 
lahko ima to za nas vse katastro
falne posledice.

Kaj pravzaprav želimo doseči 
slovenski demokrati? Podrobno 
smo to opisali v svojem progra
mu, tukaj bi rad opozoril le na 
nekaj stvari, ki se mi zdijo najpo
membnejše. Želimo volilno pra
vico tudi za Slovence, mlajše od 
70 let, ki doslej še nismo volili.

Zadnje svobodne volitve so bile v 
Sloveniji 11. decembra 1938» ki 
so se jih  lahko udeležili le tisti, ro
jeni pred letom 1919. To z dru
gimi besedami pomeni, da želimo 
strukturno spremembo slovenske
ga političnega sistema. Želimo z 
ustavo zagotovljen večstrankar
ski sistem, ki bo izražal politično 
voljo slovenskega naroda in omo
gočal kontrolo nosilcev politične 
oblasti ter njih izmenjavo. Želimo 
pravno državo, v kateri bodo v 
resnici zagotovljene temeljne člo
vekove pravice, ne le v obliki laži 
o srečni harmoničnosti v komu
nizmu. Odklanjamo razredni boj 
in nacionalsocialistične spore kot 
obliko urejanja nasprotujočih si 
interesov. Za nas pride v poštev 
samo pravna država z dosledno 
izpeljano delitvijo med zakono
dajno, izvršilno in sodno oblastjo. 
Želimo, da bi država— tu mislim 
na državni aparat, policijo, voj
sko, sodstvo —  postala nikogar
šnja last. Doslej so si državo kot 
privatno lastnino svoje stranke 
prisvajali komunisti. Država pa 
ne sme biti in ne sme postati last 
nikogar, nobene stranke, niti ko
munistične, niti demokratske. Za
kaj? M oč države je  tako grozovi
ta, da lahko tudi ubija, če meni, 
da je  za to  dovolj razlogov. Ima 
pač veliko življenj in na posamič
no gleda drugače kot človek, ki 
ima le enega, svojega. To grozovi
ta  moč pa je  mogoče krotiti samo 
tako, d a jo  delimo. To resnico po
zna človeštvo že od antične Grčije 
dalje. Tam, kjer to ni uspelo, se 
pojavijo totalitarni režimi in dik
tature, kako pa je  s tem v praksi, 
smo doživeli na lastni koži.

Zaradi vsega naštetega se bo
mo na spomladanskih volitvah 
odločali za komuniste, ali pa za 
slovensko demokratično opozici
jo  DEM OS. Uspeh komunistov 
bo odvisen od tega, v kolikšni 
meri bodo lahko prepričali ljudi, 
da niso komunisti, uspeh Demosa 
pa od tega, koliko bodo ljudje 
verjeli v možnost sprememb, ki 
jih  opozicija želi doseči. Odloči
tev bo morala biti skrajno resno 
pretehtana. Za nas vse gre. Tokrat 
se bo »zgodila zgodovina«. Za nas 
je  političen položaj jasen. Mi smo 
opozicija.

Dr. TO NE ŽUNTER

ZBOR ČLANOV SLOVEN
SKE KMEČKE ZVEZE IN  
SLOVENSKE DEMOKRA
TIČNE ZVEZE BO V NE
DELJO, 28. januarja, OB 
10. URI V KULTURNEM 
DOMU VNAZARJIH.

27. decembra lani je  Slovenska 
skupščina sprejela dva pomemb
na zakona: Zakon o političnem 
združevanju in Zakon o volitvah.

O ba zakona nam zagotavljata 
politične pravice, ki so temeljne 
naravne človekove pravice. Po
vojni komunistični režim nam teh 
pravic ni priznaval. Le malo žive
čih Slovencev je  sploh kdaj imelo 
svobodo političnega združevanja 
in se moglo udeležiti svobodnih 
volitev. To so tisti, ki so danes sta
ri nad 70 let, ki so se rodili pred 
letom 1919.

Brez svobodnega političnega 
delovanja pa ljudje ne moremo 
biti gospodarji svoje usode. Tudi 
narod ne. Slovenska in Jugoslo
vanska zemlja in prebivalci smo 
bili v oblasti najslabšega možnega 
gospodarja. T u je  tudi vzrok naše 
krize. Tak gospodar nam je deset
letja obljubljal »svetlo prihod
nost«, vodil nas pa je  v tretji svet, 
v družbo revnih in zaostalih. Tak 
gospodar nas tudi ne bo pripeljal 
v Evropo; ne zdaj ne kdaj v »svetli 
prihodnosti«, pa naj se še tako 
zaklinja.

Realsocialistični režimi Vzhod
ne Evrope padajo kot domine. 
Evropa išče novo politično rav
notežje in stabilnost. Imperiji raz
padajo brez svetovnega spopada 
—  na srečo. Le Rom uni so plačali 
strahoten krvni davek tudi za nas, 
saj so s svojim uporom, upamo, 
preprečili nastanek balkanskega 
RA J-a (Romunija, Albanija, Ju 
goslavija) na robu demokratične 
Evrope. Evropa bo našla novo 
politično ravnotežje, toda to se ne 
sme zgoditi brez nas, Slovencev.

Suverena demokratična država 
Republika Slovenija mora postati 
del Evrope svobodnih narodov. 
Parlamentarna demokracija, go
spodarska samostojnost, v svet in 
prihodnost odprta, duhovno in 
materialno bogata družba, so te
melji programa DEM OS-a —  
združene opozicije, zapisani v 
majniški deklaraciji.

Ali bom o Slovenci te cilje do
segli, je  odvisno predvsem od iz
ida spomladanskih volitev. O d
visno je  od nas, državljanov 
Republike Slovenije, ki nam edi
nim pripada pravica odločanja.

Slovenska demokratična zveza 
in Slovenska kmečka zveza kot 
edini opozicijski demokratični 
stranki v Zgornji Savinjski dolini 
se skupaj pripravljata na volitve. 
O ba zbora sta s skupnimi pripra
vami začela že 5. januarja na pr
vem skupnem sestanku. Obe zve
zi bosta nastopili s skupnimi 
kandidati in listami za občinsko 
skupščino, za zbor občin repu
bliške skupščine in zvezni zbor. 
Sodelovali bosta tudi pri kandi
dacijskem postopku v podjetjih 
za republiški zbor združenega de
la. Volitve bodo v našem sistemu 
zelo zapletena reč, zlasti ker bodo 
za veliko večino volilcev to prve 
svobodne volitve. Že kandidira
nje bo zelo zapleteno. Kandidate 
bomo izbirali na zborih volilcev, 
v podjetjih in na strankarskih 
zborih. Tak način kandidiranja 
predpisuje Zakon o volitvah. Obe 
zvezi zato sklicujeta skupen zbor 
svojih članov 28. januarja ob 10 . 
uri v kulturnem domu v Nazatjih.

Vabimo vas, da se ga udeležite 
v čimvečjem številu. Vpisovali 
bom o tudi nove člane in vas raz
veselili s kratkim kulturnim pro
gramom.

DEMOS — združena opozicija: 
Slovenska demokratična zveza 

Slovenska kmečka zveza
dr. Franc Zagožen

Prvo leto novega desetletja bo 
gotovo drugačno od prejšnjih, če 
mislimo ob tem na spremembe, ki 
se kažejo na političnem področju. 
Pred nam i so volitve, kijih  večina 
označuje za prve svobodne in 
demokratične po vojni.

Z vso vnemo se je  že začela 
predvolilna propaganda, ki odra
ža ustavno opredelitev za politič
ni pluralizem.

Kar nekako zmedeno se človek 
počuti, ko ob tem posluša vso kri
tičnost na preteklo politiko in 
hkrati toliko obljub za prihod
nost. Pripadam  namreč generaci
ji, ki ni doživljala revolucije in 
obnove porušene domovine, vse 
to smo po svoje dojemali iz učbe
nikov in iz pripovedovanj prič te
ga obdobja. Prepričana sem, da ta 
generacija zato ne bo razsodnik 
tega časa, pač pa bo po svoji vesti 
in znanju ocenjevala čas, katerega 
razumsko in čustveno dojemamo 
in v najožji okolici sooblikujemo.

Pravijo, da nobeno zlo ni tako 
črno, da se pameten človek iz nje
ga ne bi kaj naučil. Zato mislim, 
da smo se v bližnji preteklosti 
lahko marsičesa naučili in spo
znali.

Vrednote se v prostoru in času 
spreminjajo, zlasti jih  poskuša 
spreminjati oblast in jih  prilagaja
ti svojim ciljem. Med ljudmi pa se 
osnovne vrednote medsebojnih 
odnosov, načina življenja in občih 
karakteristik posameznikov ne 
spreminjajo, am pak so kriteriji, 
po katerih so ljudje dobri in slabi, 
pridni in leni itd., več ali manj 
stalni.

Ljudska modrost je  na tem 
področju brez meja.

Izkušnje govorijo, da bodo naši 
občani v teh okvirih in po teh kri
terijih tehtali posameznike, ki 
bodo kandidirali na spomladan
skih volitvah.

Po teh kriterijih bo vstopila v 
predvolilni boj tudi zveza komu
nistov. Glede na vso kritiko, ki jo  
je  naša organizacija v zadnjem ča
su deležna, je  še toliko bolj odgo
vorna naloga, s kakšnimi kandi
dati bom o vstopili v volilno 
tekmo. Pri tem imamo v vidu tudi 
dejstvo, da posameznik ni organi
zacija in organizacija ni posa
meznik.

Kritiko sprejemamo kot nalo
go, da popravim o tisto, za kar 
smo odgovorni. Zato v tekmo 
kandidiramo ljudi z izostrenim 
občutkom odgovornosti. Predla
gamo kandidate, ki lahko pokaže
jo  rezultate svojega dela. Predla
gamo ljudi, ki so v preteklosti 
dosegli uspehe za skupnost, za 
podjetje, za organizacijo. Ne na
zadnje so naši kandidati skrbne 
gospodinje in vzorni družinski 
očetje.

Naši kandidati si bodo priza
devali za napredek, za uresničitev 
našega programa videnja prihod
nosti, ki je  znan pod geslom ZA 
EVROPSKO KAKOVOST ŽIV
LJENJA.

Pri opredeljevanju za posa
meznike bom o imeli v mislih tudi 
tistč, ki so pripravljeni delati v 
krajevnih skupnostih, v društvih, 
v humanitarnih organizacijah, ki 
so za to pripravljeni žrtvovati svoj 
prosti čas, delati prostovoljno. 
Med njimi je  mnogo komunistov. 
Tehtali bom o torej po delu in po
štenju, ne. po barvah.

REZIKA PLAZNIK

IZJAVA
11. kongresa ZK Slovenije

Zveza komunistov Slovenije se 
je  na 11. kongresu odločila, da bo 
vztrajala pri svojih opredelitvah 
za demokratični socializem in 
svojo temeljito prenovo. Ni pa 
sklenila pozabiti, da so bile ob ne
spornih zgodovinskih dosežkih v 
imenu socializma in s pomočjo 
partijskega monopola storjene šte
vilne krivice in dejanja, ki so ime
la tragične posledice za ljudi, za 
narod in tudi za samo zvezo 
komunistov.

Zavračamo in obsojamo nele
gitimno represijo, od najbolj gro
be povojne pa do veliko bolj sub
tilne, ki se je  ohranjala še dolgo v 
naš čas. Takšni praksi odrekamo 
domovinsko pravico v naši orga
nizaciji V družbi s svojim zavze
manjem in delovanjem za demo
kracijo prispevajmo, da se kaj 
takega ne bo moglo nikoli več 
ponoviti! Ne želimo in ne moremo 
nadomestiti znanstvenih sodb s 
političnimi ocenami Zavzemamo 
se za to, da preteklost postane 
predvsem stvar znanstveno-kritič
ne analize in sodbe, ne pa sredstvo 
politikantskih napadov, ki bi po
vzročali nove krivice.

CK Z K  Slovenije naj po svojih 
najboljših močeh in možnostih 
pomaga in politično podpira ugo
tavljanje resnice. Zato kongres 
pričakuje od vseh, ki menijo, da 
so se njim ali njihovim najbližjim 
zgodile tovrstne krivice, da bodo

centralnemu komiteju posredova
li pobude za ustrezne postopke.

Kongres se zavzema za to, da 
se z  vsemi zakonitimi in demokra
tičnimi sredstvi:

— popravijo vse krivice, ki se 
še dajo popraviti in da opravičilo 
in vsestransko zadoščenje vsem, 
ki so po krivici trpeli;

— pregledajo, preučijo poli
tični sodni procesi v povojnem ča
su, na predlog ugotovitev predla
gajo njihove obnovitve ter rehabili
tirajo po krivem obsojeni

Na tej podlagi naj se ZKS mo
ralno in politično opredeli do ti
stih svojih članov, ki bi jim  bila z 
raziskavami takšnih primerov do
kazana posebno velika odgovor
nost za pretekle napake.

CK ZK Slovenije naj o rezulta
tih te pobude sproti obvešča član
stvo in javnost

S  svojo programsko usmeritvi
jo  smo zavrgli vse tisto, kar je  
omogočalo netenje sovraštva, ne
strpnosti, maščevalnosti in nasilja 
nad ljudmi Zato nasprotujemo 
revanšizmu, ki ne popravlja kri
vic, z  maščevalnostjo pa ohranja 
sovraštvo pri življenju.

Pokopljimo mrtve, popravimo 
krivice živim, toda 'ne storimo po 
nepotrebnem novih krivic in ne 
otežujmo življenja ljudem, ki jim  
je  po tolikih desetletjih lasten 
spomin najhujši birič.



Zahvala Z K Z -ju  M ozirje

Upokojenci ZKZ smo vsako leto pri izteku starega v Novo leto pismeno vab
ljeni že na tradicionalno srečanje v Mozirje.

Resnično lep zgled za upravo ZKZ in njihov sindikat. Še posebno smo pre
senečeni upokojenci, ker nas vsako leto pričaka direktor, dipl. ing. agronomije 
Lojze Plaznik, z lepim nagovorom, pozdravi in novoletnimi voščili.

V imenu zadružnih upokojencev se upravi ZKZ-ja in sindikatu najlepše za
hvaljujem za gostoljubje in vam kličemo zdravo in uspehov polno novo leto 
1990- , JANEZ TLAKER Rečica ob Sav.

Po kakšni ceni kupujemo 
izdelke Gorenja

Na tiskovni konferenci v Go
renju M GA in Gorenju Glin se je 
seveda postavilo vprašanje obli
kovanja cen v letošnjem letu. 
Trende na tem področju so pred
stavniki Gorenja ponazorili na 
prim eru prodaje bele tehnike. 
Gorenje je  največji proizvajalec 
in tudi izvoznik tovrstnih izdel
kov. Svoje izdelke prodajajo po 
ceniku, ki velja od 25. novembra 
lani. Tako je  naprim er tovarniška 
cena (v katero je  vračunanih tudi 
30% stroškov trgovine in 2% 
transportnih stroškov) najcenej
šega Gorenjevega pralnega stroja 
tipa PS 101 s centrifugo s 400 
obrati 5.855 din, pralnega stroja 
tipa PS 060 s centrifugo s 600 
obrati pa 7.736 din. Tej ceni pa je  
potrebno v Sloveniji dodati še 
29% prometnega davka. M alo
prodajna cena se je  po 25. no
vembru spremenila dvakrat zara
di zvišanja stopenj prometnega 
davka najprej za 2,3% zaradi po
sebnega republiškega davka za fi
nanciranje zveznega proračuna in 
zatem še za 3% zaradi posebnega 
republiškega davka za financira
nje zveznega proračuna in zatem 
še za 3% na račun zveznega pro
metnega davka za financiranje 
JLA.

V Gorenju si prizadevajo, da bi

svoje izdelke, ki so se uveljavili na 
tehnološko najzahtevnejših sve
tovnih trgih, kar najbolj približali 
jugoslovanskim kupcem. Med
tem ko so drugi jugoslovanski 
proizvajalci tovrstnih izdelkov 
svoje izdelke dražili še v mesecu 
decembru zdaj pa jih  nekoliko 
znižujejo, prodaja Gorenje svoje 
izdelke po ceniku veljavnem od
25. novembra naprej in to kljub 
dejstvu, da so se v novem bru in 
decembru normalno zvišale cene 
reprodukcijskega materiala in se
stavnih delov. Decem bra pa so bi
le tudi z odlokom ZIS zvišane ne
katere cene reprodukcijskih mate
rialov in prometa. Rast cen pa se 
ni umirila niti januarja.

Vse doslej so bili Gorenjevi iz
delki bele tehnike zaradi večje 
kakovosti in funkcionalnosti za 
okrog 20% dražji od istih proiz
vodov drugih jugoslovanskih to
varn. Zadnje primerjave pa kaže
jo , da so cene Gorenjeve bele 
tehnike na ravni cen drugih jugos
lovanskih proizvajalcev. Gorenje
ve izdelke je  mogoče odslej ku
povati tudi na posojilo; tovarna 
zagotavlja trgovini 5-mesečno po
sojilo po obrestni meri, ki jo  
obračunava LB Splošna banka 
Velenje. Višino pologa in število 
obrokov pa bo določila trgovina.

Cilj —  ostati prvi
V Gorenju Mali gospodinjski 

aparati so v lanskem letu poslova
li glede na hitro spreminjajoče se 
tržne razmere dobro in to pred
vsem na področju fizičnega obse
ga proizvodnje, produktivnosti in 
zunanjetrgovinske menjave. Pro
izvedli so preko 1.350,000 apara
tov, za izvoz pa so namenili 72% 
proizvodnih zmogljivosti. Prese
gli so tudi plansko vrednost izvo
za, saj so na konvertibilno tržišče 
prodali za 12 milijonov dolarjev 
izdelkov.

Lani so v Gorenju M GA zelo 
veliko vlagali v investicije. Za
ključili so drugo in tretjo fazo in
vesticijske zasnove. S tem so po
sodobili in razširili proizvodnjo 
malih gospodinjskih aparatov. 
O d leta 1987 pa do konca lan
skega leta so v ta nam en investira
li okoli 14 milijonov dolaijev.

V letošnje leto stopajo kot 
družbenik koncema Gorenje s ci
ljem, da postanejo sodobno v svet 
odprto samoupravno podjetje, ki 
mora biti dobičkovno uspešno. 
Načrtujejo izrazito povečanje fi
zičnega obsega proizvodnje in 
razširitev proizvodnega sodelo
vanja z drobnim gospodarstvom. 
Prodajni program bodo popestrili 
z novimi izdelki ter z dodatnim

nakupnim programom. V Gore
nju M GA osvajajo nove aparate, 
razvijajo pa tudi nove generacije 
že osvojenih aparatov. Usmeritev 
v izvoz na konvertibilno področje 
ostaja tudi v bodoče prevladujo
ča. Vrednost izvoza bo presegla 
20  milijonov dolaijev, za kar bo
do angažirali okoli 75% proiz
vodnih zmogljivosti. Uvajali bo
do tudi nove oblike trženja, to pa 
je  prodaja znanja, tehnologije in 
licenc na območju SEV.

Gorenje M GA želi še naprej 
ostati vodilna firma v Jugoslaviji 
na področju proizvodnje malih 
gospodinjskih aparatov. To bodo 
ostali toliko prej, če bodo še na
prej posvečali ustrezno pozornost 
tudi izboljšanju kvalifikacijske 
strukture zaposlenih v korist višje 
in visoke strokovne izobrazbe. 
Tako v tem trenutku štipendirajo 
preko 50 študentov in dijakov.

V telegrafskem stilu bi torej 
plani Gorenja M GA Nazaije za 
letošnje leto izgledali takole: izde
lati 1.955.000 kosov aparatov ali 
47 več kot lani; tržišče —  Zahod
na Evropa, ZD A, Kanada, Italija, 
Španija, Francija; izvozu nameni
ti 75% proizvodnih kapacitet; 
vrednost izvoza 20  milionov do
larjev ali 67% več kot lani.

Zadnji štirje meseci 
so bili kritični

Glavna značilnost poslovanja 
nazarskega Glina v lanskem letu 
je  bila, da so prvih osem mesecev 
poslovali povsem normalno (ta
ko doma kot v tujini), izredno pa 
se je stanje zaostrilo v zadnjih šti
rih mesecih preteklega leta. V tem 
obdobju se je  prvič v zadnjih pe
tih letih ustavila prodaja na vseh 
programih. V prejšnjem obdobju 
se je  prodaja kdaj pa kdaj tudi 
ustavila, vendar le po posameznih 
programih. V zadnjem kvartalu 
lanskega leta pa so se srečali tudi s 
problemom visoke cene denaija 
ter seveda tudi s slabo plačilno 
sposobnostjo svojih kupcev.

Kljub vsem tem težavam je 
Glin v lanskem letu povečal pro
izvodnjo za 8,7%, če pa odšteje
mo obrat na Polskavi pa za 4,5%.

Izvozili so za 11 milijonov dolar
jev svojih izdelkov ali 56% več 
kot leto poprej, vendar je  potreb
no povedati, da so imeli plane po
stavljene še više. V letošnjem letu 
bodo proizvodnjo, prilagodili trž
nim razmeram. Realizacijo naj bi 
povečali za 30%, izvoz pa za 35%.

V januarju  so imeli v Glinu 
hude likvidnostne težave, vendar 
menijo da se bodo razmere do 
konca prvega kvartala uredile. Za 
to pa bodo potrebne nekatere 
spremembe znotraj firme. V Gli
nu pravijo, da delavcev ne bodo 
odpuščali, že v kratkem pa bodo 
iz režije v proizvodnjo premestili 
okoli 150 ljudi. Tudi zaradi tega 
ukrepa načrtujejo povečano rea
lizacijo v letošnjem letu.

Priznanje in nagrade Občinske raziskovalne skupnosti Mozirje so letos 
prejeli trije inovatorji. Podelitve sta se udeležila Jože Bider in Franc 
Bider.

Inovacije bi lahko 
bile gonilo napredka

Pred dnevi so v prostorih Ko
miteja za družbene dejavnosti 
podelili priznanja oziroma na
grade inovatoijem iz naše občine 
za dosežke v preteklem letu.

V priložnostnem pogovoru je 
bila znova izpostavljena pomemb
nost raziskovalnega področja, ka
teri pa žal pogosto posvečamo 
mnogo premalo pozornosti.

Občinska raziskovalna skup
nost si vsako leto prizadeva, da bi 
delovne organizacije in posamez
niki prijavljali inovacije in jih 
predstavljali na razstavah inova
cij, k ijih  vsako leto organizirajp v 
eni izmed občin celjske regije. Zal 
pa je  do sedaj na odziv naletela le 
pri nekaterih posameznikih in ze
lo redkih delovnih organizacijah 
(npr. Kovinarstvo Ljubno). To pa 
ne pomeni, da v drugih delovnih 
organizacijah ni nikakršne inova
cijske dejavnosti oziroma je  ni niti 
tako malo, le da ni dovolj velike 
zainteresiranosti, da bi svoje ino
vacijske dosežke predstavili širši 
javnosti.

Tako so se v letu 1989 preko 
Občinske raziskovalne skupnosti 
predstavili s svojimi inovacijski
mi dosežki le trije posamezniki.

1. Branko Moličnik, dipl. ing. 
str., z Rečice ob Savinji je  izdelal 
stroj za preoblikovanje P. E. folije 
za potrebe avtomobilske industri
je. Njegov stroj dela v tovarni 
KIK Kamnik za tovarno BMW 
plastične vakumirane izdelke za 
zaščito tal na strani voznika, do
kler avto ne pride do kupca. Stroj 
avtomatsko segreje folijo, jo  vsa- 
kuumsko preoblikuje po orodju, s 
toplim nožem obreže po obliki, 
nato pa veriga potegne odpad iz 
stroja in iz koluta potegne folijo v 
stroj. Stroj deluje s pomočjo 
pnevmatike, krmiljenje pa je  iz
vedeno s procesoijem. Stroj delu

je  avtomatsko, le odvzem izdelka 
je  ročen.

2. Franc Bider iz Rečice ob 
Savinji je  izdelal avtomatski stroj 
za vakuumsko pakiranje. Stroj 
popolnoma avtomatsko oblikuje, 
razreže in odlaga folijo za blister 
pakiranje. Hkrati nudi možnost 
dokončnega pakiranja v načinu 
SKIN. Prednost in noviteta stroja 
je  v razrezu formatov na poljubno 
število manjših pravokotnikov. 
Za vzdolžni razrez skrbi večje ali 
manjše število nastavljenih krož
nih nožev, prečno rezanje pa vrši
jo  giljotinske škaije, ki se premi
kajo po vzdolžni osi. Delo na 
avtomatskem stroju za vakuum
sko pakiranje zmanjša število po
trebnih operacij do dokončnega 
zapakiranja izdelka, s tem pa 
zmanjša tudi število neproduk
tivnih delovnih mest.

3. Jože Bider, kmet inovator 
iz Rečice ob Savinji, je  izdelal tro
silnik silaže za stolpne silose. 
Uporablja se za enakomerno od
laganje silaže v stolpu silosa. Na
mestimo ga na zadnjo cev (kole
no) siloreznice ali puhalnika. 
Enakomeren raztros silaže omo
goča mehanski programator, ki 
ga poganja elektromotor. Lopu
to, ki usmerja silažno maso, na
stavljamo samo na enem mestu, 
glede na višino v premer silosa. 
Naj večja odlika trosilnika je  ma
tematična natančnost porazdelit
ve silaže.

Pri podelitvi nagrad na Občin
ski raziskovalni skupnosti so ino- 
vatoiji izrazili željo, da bi se ino
vatorjem v bodoče izkazovala 
malo večja pozornost in skrb za 
njihovo delo, saj njihovi napori 
lahko veliko doprinesejo k izbolj
šanju našega gospodarskega raz
voja.

RA JK O  PINTAR

Poslovnost je  tudi pozornost
V teh časih, ko so naši časopisi 

polni besed o tržnem gospodar
stvi, odpiranju v svet, naprednih 
poslovnih prijemih in še bi lahko 
naštevali; še vedno p an e  mislimo 
povsem resno. Marsikje se do 
kupcev obnašajo kot do nujnega 
zla, marsikje v uradih vseh vrst je  
občan le še številka. Seveda vsi 
zatrjujemo, da bo takšnega odno
sa do ljudi, do soljudi, konec, ko 
bo zavladalo tržno pravilo vede
nja. Vendar, poznavajoč ukore
ninjenost nekih neposlovnih na
vad, človek kar podvomi, če bo to 
pri nas sploh mogoče. Vsa leta po 
vojni smo nekam objestno obrav
navali drug drugega, kot da smo 
in živimo v nekem drugem svetu, 
ki se neha na naših mejah, potem 
pa se pričenja tisti izkoriščevalski, 
ki nam mora biti tuj in seveda ka
terega preziramo.

V takih razmerah je  človek ve
sel vsake pozornosti, vsake po
slovnosti, ki obeta druge čase.

Tako nekako smo potrošniki 
bili veseli domiselne prijaznosti 
zadnji delovni dan v lanskem letu 
v mozirski samopostrežni trgovi
ni.. Kar veijeti nisi mogel, ko si vi
del prizadevne trgovke, ki so po

nujale kupcem skodelico kave in 
še kakšno pecivo zraven, ob tem 
pa so izrekale novoletne čestitke. 
Marsikdo je  verjetno mislil, da 
vidi privide. Pa je  res ta mali ko
lektiv sklenil svoje kupce na ta 
dan razveseliti s to pozornostjo. 
Tudi trgovino samo so lepo okra
sili, d a je  dajala svečan videz. Se
veda je  v takem vzdušju nastalo 
zadovoljstvo, tako kupcev, kot 
prodajalk. Skratka, trgovkam mo
zirske samopostrežne se je  prese
nečenje popolnoma posrečilo in 
ljudje ga bodo pomnili, tudi tedaj, 
ko se bodo odločali, kam naj gre
do kupovat.

Predvsem ne gre za ponujeno 
kavo in pecivo, gre za prijaznost 
in pozornost. T aje človeku vedno 
dobrodošla, vsakomur in ne le 
kupcem naše samopostrežne tr
govine. Zato mora v razmislek 
vsem, ki imajo opraviti v svojem 
poslu z ljudmi, ali se res ne da biti 
bolj prijazen s sočlovekom, ki se 
kaj hitro lahko jutri znajde kot 
enako odgovorna oseba in stojiš 
nasproti nje v nekem uradu, trgo
vini ali na cesti. Prijaznost je  po
ceni, je  pa dragocena!

A. Videčnik

Evropski delovni čas 
tudi v Glinu

Aktivnosti na pripravi analiz 
možnosti prehoda na evropski de
lovni čas so sprožile vprašanja in 
različna ugibanja o spremembi 
delovnega časa podjetja. Ob raz
pravi o tem vprašanju na pred
sedstvu sindikata v Glinu je  bil 
sprejet zaključek, da se objavi us
trezna informacija o pripravah na 
spremembo delovnega časa.

Pobuda za prehod je  bila spre
jeta v celotnem Gorenju. N a pod
lagi pobude se je  izdelala analiza 
o izpolnjevanju pogojev za pre
hod, v kateri so v vseh podjetjih 
ocenili potrebe in možnosti pre
hoda na evropski delovni čas. 
Menijo, da ni dilem o potrebah 
prehoda na ustreznejši delovni 
čas.

Osnovni namen je  določitev 
takšnega delovnega časa, ki za
jem a najbolj produktivni del dne
va. Potrebo v veliki meri narekuje 
tudi čedalje večja povezanost po
slovnih odnosov z zunanjimi, 
predvsem zahodnoevropskim i 
podjetji, ki imajo vsi drugačen de
lovni čas kot mi.

Osnovni pogoj za prehod na 
evropski delovni čas je  delo v eni 
—  dopoldanski izmeni, ki ni teh
nološko vezano na pričetek dela 
ob 6 . uri. Proizvodnja in druga 
dela, ki potekajo v dveh in več 
izmenah, nimajo pogojev za pre
hod. Enako ne tudi vsa tista dela,

ki so tesno povezana s to proiz
vodnjo. Analiza pogojev kaže, da 
izpolnjuje splošni pogoj za pre
hod preko 400 delavcev podjetja.

Poleg dela kot osnovnega po
goja za prehod analiziramo tudi 
ostale pogoje, kot so pogoji 
otroškega varstva, prevoza na de
lo, prehrane med delom, študija 
ob delu in drugo. Te analize še 
niso v celoti zaključene.

Predlog bo izdelan v več va
riantah. Sprejeli bodo tisto va
rianto, ki bo optimalno zagotav
ljala potrebe in možnosti pre
hoda. Čas prehoda predvidevajo 
uskladiti v celotnem Gorenju.

Računajo, da bi lahko prešli na 
evropki delovni čas po 1.3.1990. 
D o takrat pa morajo sprejeti od
ločitev in zagotoviti osnovne 
pogoje.

O b tej pobudi se sprožajo v 
podjetju in širše različne razprave. 
Nekatere so bile tudi objavljene v 
javnih občilih. Iz vseh je  možno 
ugotoviti različne komentarje c 
možnostih in namenih prehoda. 
Delati je  potrebno takrat, ko je  
naša storilnost čim večja, to je  
praviloma takrat, ko dela tudi ves 
razviti svet.

S tem si lahko ustvarimo pogo
je  tudi za večje materialno vred
notenje našega dela.

(inf.)

Močnejša elektrika 
v Mačkinem kotu

Mačkin kot je  ozka gorska do
lina, ki se začne na cesti med 
Gornjim gradom in Kamnikom 
in konča na obrobju Savinjskih 
Alp na višini malce manj kot tisoč 
metrov. Makadamska cesta, ne
kaj trmastih slgvenskih kmetov in 
slaba elektrika so značilnosti Mač- 
kinega kota.

Vsaj ta slednja bo sedaj samo 
še pravljica za otroke. Po zaslugi 
ideje, ki se je  porodila Energoin- 
vestovcem iz Črnuč, ki so name
sto proslave in morebitnega izleta 
ob 40-letnici njihovega podjetja 
namenili transformatorsko posta
jo  4 HT 50 20 /0 ,4  kV slovenski 
visokogorski kmetiji, ki ji slaba

RAFKO KRZNAR

elektrika onemogoča nadaljnji 
razvoj. Zahvaljujoč prožnosti Ne
deljskega dnevnika, k ije  to zami
sel spremenil v akcijo in predsed
niku krajevne skupnosti Mačkin 
kot Rafaelu Krznaiju, ki rad pre
bira Nedeljca in je  sovaščane pre
pričal, da so se prijavili kot kan
didati za transformator, so ga 
dobili. In ne nazadnje, razumeva
nju in poslovnosti celjske distri
bucije, k ije  dala prednost naložbi 
v Mačkin kot. Zgraditi je  bilo tre
ba nov daljnovod in s tem za ne
kaj dolgih let prehitela načrte. Da 
bi rešili še napetostne probleme 
celega zaselka, seje akciji pridru
žila še Elektronabava, ki prav ta
ko praznuje 40 let obstoja in je 
dala še drugi potrebni transfor
mator.

O  celotni akciji so dejali:
RA FAEL KRZNAR: »Obup

no slabo napetost imamo pri nas.

Televizije sploh ne moremo gle
dati, če kateri od sosedov zažene 
kak stroj. In stroji morajo biti, 
samo pri nas je  40 hektarjev zem
lje, sicer v glavnem gozda, zadnja 
leta smo nabavili nekaj mehani
zacije in si sedaj urejamo pašnike 
Saj veste, kako je to v takih hri 
bih, kot so pri nas. Tale boljša 
elektrika nam bo omogočila bis 
tveno lažje in boljše delo ter po 
nudila enega temeljnih pogojev 
da bo kateri od naših otrok šc 
ostal na kmetiji«.

L O JZ E  K R A M A R t delovod 
ja  gradbene skupine iz Šempetra 
»Ukvaijamo se predvsem s po 
stavljanjem daljnovodov in ob 
novo obstoječega omrežja. Če ji  
ekipa utečena, če vsak ve, kaj mo 
ra narediti, ni nobeno delo pre 
težko. Dela je  več kot dovolj, &< 
bi bilo še denaija, ne samo za pla 
če, tudi za naše investicije, pa b 
bilo v redu!«

M A R JA N  ŽU M ER , tehničr 
direktor tozda Elektro Celje: »Sa 
nacijo napetostnih razmer v ten 
predelu smo že imeli v načrtu i 
akcija Nedeljskega dneynika 
Energoinvesta, Elektronabave i 
seveda domačinov, zbranih oko 
predsednika krajevne skupnos 
Rafaela Krznaija, pa je  naš nač> 
samo še pospešila. Napetostn 
razmere so bile v tej dolini obuj 
ne. Zgradili smo nov daljnovc 
po za nas precej ugodnejši trat 
kot je  potekal stari, že dotraja: 
daljnovod. In tako smo s skupn 
mi močmi opravili precej del 
Zlasti pri izkopih so veliko p* 
magali krajani. To je  sicer na v 
dez nepomemben objekt, če j 
primeijamo z velikimi investic 
jam i v elektrogospodarstvu, ki j 
je  za domačine bolj pomembt 
kot vse ostalo.«

In tako je  iz ideje, k ije  tako n 
sprotna našemu razmišljanju 
proslavah, nastala akcija, ki bo 
le Krznarju, ampak vsem kraj 
nom omogočila precej boljše ži 
ljenje. In kar je  še važnejše, obi 
žala katerega od mladih dorr 
To pa je  za trmaste slovens 
kmete iz Mačkinega kota več k 
za vse nas še tako kapitalna 
gradnja energetskega objekta.



PUSTNI
K U R I R

__ ^__ U5T 'ZA PAMETNE

Prvi pustni razglas 
ali okolooznani

Predpustni čas že dolgo ni čas sa
mo norčij, to postaja čas priprav na 
prav gotovo največjo Mozirsko turi
stično prireditev, pozimi seveda. Da 
je temu res tako, je jasen dokaz pova
bilo Savinjskih novic, da pri njih go
stuje najbolj Čitani pustni časopis 
»Pustni kurir«. In tako smo po zaslugi 
prijaznega urednika Novic letos med 
vami tudi po tej poti.

Kar vidimo vas, kako strmite in ne 
morete verjeti. Vendar je res! V času 
političnega in sicer vsakršnega plura
lizma so se tudi zdrave sile obeh naših 
dolin združile in nastopajo enotno.

No, pa najprej naš pustni razglas! 
Zvesti bralci Pustnega kurirja prav 
gotovo vedo, da le-ta vsako leto pri
nese na prvi strani program Pustove- 
ga delovanja tega leta. Pust se drži 
tradicije. Tudi letos se bo zbudil iz 
enoletnega spanja na debeli četrtek,
22. februarja. Prav gotovo bo zani
mivo pogledati »javno skušnjo« daleč 
preko krajevnih meja slovečega or
kestra Boj se ga, ki bo od sedme ure 
zvečer deftliral po mozirskih ulicah. 
Za tiste pa, ki radi pogledajo spodnji 
del lepšega spola, pa naj zaupamo, da 
bodo z orkestrom Boj se ga defilirale 
tudi mozirske mažuretke.

Tradicionalna Partizanova maška
rada bo v soboto (pravje, dajo ome
nimo), v nedeljo pa se bo letošnji Pust 
začel zares. Dopoldansko popotova
nje od Mozirja po Zadretju do Gor
njega grada, preko Homa na Ljubno 
in nazaj domov bo bučen in pisan 
uvod v karnevalske prireditve.

Popoldanska otroška matineja, ki 
se prične ob 15.00, je tako poznana, 
da je ni potrebno posebej predstavlja
ti. Dične mamice pripeljejo svoje na
dobudneže od blizu in daleč, tako da 
je že kar vrsto let Partizanova dvora
na premala, posebno še, ker očetje 
malih maškar kaj radi delajo gužvo 
pred šankom.

Pust Mozirski brez ponedeljkove
ga ofiranja ne bi bil to, kar je! Od 
dvanajste ure naprej gre pustna bra
tovščina od hiše do hiše, zaželi zdrav
ja in sreče, izreče tudi kakšno pikro 
na račun dogodkov iz preteklega leta, 
vsekakor pa z veliko hvaležnostjo 
sprejme vsakršen dar, ki kane v pust
no kaso.

In že je tu pustni torek, 27. februar
ja 1. g. 1990 (čudno, tudi letos je pa
del na torek). Že nekaj po peti uri zju
traj bo prebivalce Moziija zbudila 
budnica izpod brenkal, pihal in ropo
tal slavnega orkestra Boj se ga, tudi to

letos pod taktirko Bertija Pihača. Do 
osme ure zjutraj nameravamo pois
kati Pusta in Pustnelo, nato pa, po 
tradiciji, pred občino prevzeti občin
sko vlado. V času velikih političnih 
sprememb v Evropi bo tudi letošnji 
prevzem oblasti v Mozirju potekal hi
tro, vendar brez tankov. Prinesel bo 
nov politični program, ki je poleg 
zamenjave občinskih kadrov naši do
lini še kako potreben.

Obisk podjetij in firm (še lani smo 
rekli delovnih organizacij), bo pote
kal po ustaljenem urniku in prav je, 
da tudi na tem mestu izrazimo našo 
veliko hvaležnost vodilnim in vod
stvenim kadrom, katerim je naš pri
hod dobrodošel, saj jim nesebično 
pomagamo razrešiti prav tiste pro
bleme, katerim sami skozi vse leto 
niso kos (ni pisano z velikim K).

Ob treh popoldne tega velikega 
dne pa bo tudi letos na trgu mozir
skem karnevalska prireditev. Šolaiji 
mozirske šole bodo zaplesali v mas
kah, še enkrat se nam bodo v vsej 
dičnosti predstavile Pavline Mažu
retke, nato pa zares. Ožugali in oplaj- 
bali bomo vse slabo v naši dolini 
(prestopili bomo ozke krajevne me
je), omeniti pa je treba, da se bo letos 
trudil s Pustom Mozirskim tudi Tone 
Fomezzi-Tof s svojimi mopedšovni- 
ki. Ja, prav ste prebrali. Prav zares se 
nam bo pridružil, najprej v progra
mu, takoj nato (ob 16.30) pa še s sa
mostojnim Moped schowom v Parti
zanovi dvorani.

Tof nam je obljubil, da bo naš gost 
tudi na večerni torkovi Pustni maška
radi, zato je letos prav gotovo ne bo 
kazalo zamuditi. Po britki smrti dra
gega Pusta natanko opolnoči bo na 
pepelnično sredo fežal na trgu mozir
skem, ob treh popoldne pa ga bomo, 
kakor že po tradiciji, v Pekovih lavah 
kremirali.

Prav tuje potrebno izraziti vso za
hvalo občinski regirungi, kije uslišala 
lanskoletno prošnjo naše bratovščine 
in zopet odložila gradnjo obvoznice.

Mi, Pustnaki Mozirski, upamo, da 
bomo tudi v letošnjem pustnem pro
gramu ponudili vsakemu tisto, kar si 
želi videti, ali pa tisto, kar sije v minu
lem letu prislužil. In tako naj gornje 
okolooznanilo velja za vabilo, da se 
nam pridružite, odzovete in tudi 
pomagate.

Na svidenje za Pusta v Mozirju!
Pust Mozirski

OGLAS
Komisija za začasna delovna razmaja 
pri Pustni upravi

razpisuje

po pooblastilu Pusta Mozirskega
prosta dela in naloge za določen čas
od debelega četrtka pa do pepelnice, kot sledi:

1. Neomejeno število goslačev, brenkačev, pihačev in ropotačev, 
ki so pripravljeni svoje znanje dokazati in združiti v vsesplošno 
znanem orkestru BOJ SE GA.

2. Neomejeno število glumačev, recitatoijev in sploh zabavljačev, 
ki so pripravljeni svoje znanje demonstrirati v pustnem 
programu.

Posebni pogoji:
pod točko 1: da posedujejo lastni instrument, na katerega so pripravljeni 
muzicirati,
pod točko 2: da so moralno in politično neoporečni ter da jih ni sram pred sve
tom ispovedati resnico.

Prijave pošljite najkasneje do 1. februaija t.l. na naslov: Uprava Pusta Mozirske
ga, pustna pisarna, 63330 Moziije, Mlinska pot 4, ali pa s svojimi instrumenti 
pridite na prvo javno skušnjo, ki bo v četrtek, 22. 2., ob 18.00 v posebni sobi 
hotela Turist v Moziiju.

' \Z P I S

potom katerega razpisuje Programski sosvet Pusta Mozirskega javni natečaj za 
točke v Pustnem programu. Vsi kandidati naj svoje prispevke v obliki skeča, 
članka ali zgodbe pošljejo najkasneje do 1. februaija na naslov: Uprava Pusta 
Mozirskega, pustna pisarna, 63330 Moziije, Mlinska pot 4, ali pa se osebno zgla
sijo vsak petek od 18. ure dalje v posebni sobi hotela Turist v Moziiju, kjer redno 
zaseda Pustna uprava.
Vse uporabne prispevke bomo objavili v Pustnem kuriiju ali pa uporabili v kar
nevalskem programu, tri, po oceni strokovne žirije najboljše, pa na pustni maš
karadi v torek ponoči tudi nagradili.

M ozirski pust

Jože Čeplak-Jamnik igra na harfo, ki jo  je  izdelal Anton Jamnik.

Izjemnost ljudske 
ustvarjalnosti

Vse kaže, da bo Zgornja Sa
vinjska dolina končno pridobila 
še eno narodopisno in s tem turi
stično zanimivost, že kar zname
nitost. Bolje rečeno, omogočila 
bo ljubiteljem in poznavalcem 
njen ogled. Gre namreč za stalno 
razstavo enkratnih stvaritev pre
prostega človeka in samouka, za 
vrhunske dosežke ljudske ustvar
jalnosti izpred mnogih desetletij.

ANTON JAMNIK

Poznavalci to zbirko že pozna
jo, širša javnost jo  bo spoznala kaj 
kmalu. Beseda je  o Jamnikovi 
kmetiji na Jam ah nad Radmir
jem.

Ime Na Jam ah je  presenet
ljivo v nasprotju z lego kmetije, ki 
leži visoko nad vasjo, prav na sed
lu med Savinjsko in Zadrečko do
lino in ponuja enkraten razgled 
na obe dolini. Jam niki so bili 
znani in so še kot dobri gospodar
ji, nekoč pa tudi kot odlični urarji 
in vsestranski rokodelci.

Eden izmed bratov je  bil An
ton, k ije  svoje izredne sposobno
sti dokazoval v fotografiji, urar
stvu, rezbarstvu, izdelovanju naj
različnejših strojčkov, glasbil in 
podobno. Na vso srečo so pri hiši 
ohranili izredne primerke njego
ve ustvarjalnosti, ki so v tistih ča
sih, ro jenje bil leta 1868, že sko
raj mejile na genijalnost, najmanj, 
kar velja, pa je  dejstvo, da je  bil 
enkraten mojster. Zbirko vsega 
bodo uredili v domači kašči, kjer 
so predmeti tudi sicer shranjeni, 
že. kašča sama pa je  znamenitost 
posebne vrste.

Že obisk kmetije je  doživetje 
zase, zaradi lepe lege in zaradi pri
jaznih ljudi, od malega vnučka do 
gospodarja in gospodinje, ki sta 
zlato poroko slavila že pred 
osmimi leti in sta še danes čila, 
zdrava in prijetna sogovornika. Z 
veseljem pripovedujeta in poka
žeta vse dragocenosti. Jože je  An
tonov nečak in se ga seveda dobro

spominja. Pravi, da je  bil bolj 
drobne postave, sicer pa zelo zgo
voren, vedno pripravljen za šalo.

Poročil se ni nikoli, pa tudi spal je  
menda bolj malo, saj je  menda 
nenehno tuhtal, kaj in kako bi 
lahko še naredil. Bil je  samouk, 
brez šol. Vsega se je  naučil iz 
knjig, ob tehničnih stvareh tudi 
nemški jezik. O  izjemnosti njego
vih sposobnosti najbolj zgovorno 
priča njegova zapuščina.

Povejmo, da je  v cerkvenih 
zvonikih po dolini popravljal ure 
in veliko delov njihovih meha
nizmov porabil za svoje strojčke. 
Veliko seje ukvarjal s fotografijo, 
imel je  celo obrt in bil gotovo prvi 
fotograf v dolini. Seveda ni odveč 
pripomba, da je naprave za izde
lavo fotografij izdelal sam, o če
mer se lahko vsak prepriča, tudi 
fotoaparat, ki pa so ga med vojno 
odnesli Nemci. D a je  bil zares 
mojster, pričajo številne ohranje
ne fotografije.

Zaenkrat bo dovolj, če samo 
naštejemo primerke iz njegove 
zapuščine. Veliko je  glasbil, žal so 
gosli podarili in nimajo nobenih 
doma, ostali pa so harmonij, har
fa in kitara, ki imajo še danes lepe

Anton Jamnik je  izdelal tudi 
umetniško podobo Kristusa.

glasove, nekoč pa so imeli Jam 
nikovi pravi domači orkester. Jo 
že na harfo še danes zaigra. Tudi 
oprekelj je  še pri hiši. In ostalo: 
mikroskop, lesen vrtalnik, stroj
ček za lupljenje jabolk, barome
ter, veliko je  naredil kolovratov, 
strojčkek za rezance, ki ga še da
nes uporabljajo, posebej za izred
ne priložnosti, saj boljših rezan
cev menda ni. Veliko je  stružil in 
rezbaril, o čemer se prav tako 
lahko vsak prepriča, zanimivost 
pa je  med drugim tudi ogrlica, iz
delana iz enega samega kosa lesa. 
Se marsikaj bi se našlo, pa naj bo 
tokrat dovolj.

j- P-

Pustni običaji v Moziiju so sta
ri gotovo prek sto let. O  njih je  ve
liko pisal mozirski publicist Žiga 
Laykauf že pred prvo svetovno 
vojno. Razne zapise o pustu je  
opravil tudi nekdanji mozirski 
učitelj Fran Hribernik, pozneje pa 
njegov kolega Fran Vajd. Žal pa 
ni vsebina dogajanj bolj prouče
na. Vsekakor mora običaj izvirati 
zaradi določenih okoliščin, ozi
roma kje je  vzrok za to, da se 
ohranja še danes?

Nekdanje trško življenje se je  
odvijalo dejansko v ozkih mejah, 
saj je  med tržne spadalo le nekaj 
sto ljudi. Seveda so ti ljudje, da bi 
uveljavljali stare pravice tržanov, 
živeli zaprto in niso radi spreje
mali medse nove prebivalce od 
drugod. Takšno življenje pa je  
pomenilo na drugi strani tudi 
podrobno poznavanje dogodkov, 
prilik in zdrah med tržani. Te so 
sicer reševali na svojem magistra
tu, vendar pa so se včasih prenaša
le iz roda v rod. Mislim, d a je  tako 
bilo nujno uprizarjati podoživlja
nje v šaljivi obliki. V te namene 
pa je  bil pust ravno pravšnja prili
ka! Ni bilo zamere, če so obirali 
koga izmed tržanov na ta dan, saj 
pust pač ne misli resno...

Po razpoložljivih zapisih bi ob 
pogledu na dogajanja za nazaj 
lahko povedali nekatere vsebine 
nekdanjih pustnih prireditev v 
Moziiju. Tako so nekoč vodili 
slona po trgu, drugič so obravna
vali kurjo pravdo, spet so si omis
lili kamelo, ki so jo  vodili od hiše 
do hiše, uprizorili so babji mlin, 
brusili babje jezike, radi pa so si 
privoščili razne osebnosti trškega 
vrha. Dejansko so dogodke leta 
obravnavali na prireditvi na trgu.

D a niso bili od muh, kaže tudi 
dokaj duhovito pustno obravna
vanje pisatelja Vladimiija Levsti
ka, k ije  tedaj bival v Moziiju. Pa 
ni bil zaradi tega jezen! Ker je  
Levstik nad vse rad ribaril, so ga 
prikazali kot ribiča, njegova žena 
pa je  na skrivaj posodila oblačila, 
da je  pustnjak karseda ličil na 
pisatelja.

Z razliko od danes je  veljala 
pustna prireditev v Moziiju za vse 
tržane kot obveznost sodelova
nja. Zato ni nič čudnega, če je  na 
čelu sprevoda korakal župan ali 
pa kakšen sicer ugleden tržan. 
Skratka, sodelovali so vsi prebi
valci ne glede na stan in veljavo.

Danes je  marsikaj drugače! Za 
ohranitev dragocene pustne de
diščine si vrsto let prizadevajo 
mlajši ljudje, vendar pa neke stal
nosti pri tem ni, saj vsi »ugledni« 
smatrajo sodelovanje kot nekaj, 
kar naj bi bilo njim pod častjo, 
kar je  neugledno in meji na norči
je, teh pa si kakšen uglednež da
našnjega časa pač ne more pri
voščiti... Nekoč pa je  to sodilo k 
ugledu nekoga, saj so tudi starejši 
tržani sodelovali in skozi vse leto 
pripravljali vsebino pustnega na
stopa.

Kakorkoli že, pustne prireditve 
v Moziiju bi morali jemati kot 
dobro možnost turističnega raz- 
gibanja mrtvila, ki v tem pogledu 
vlada v našem kraju. Drugodjje 
drugače; marsikaj se dogaja so
časno z našimi prireditvami. D ru
gače je  pač v tem, da s pustom ži
ve vsi krajani in vsak po svoje 
pomaga. Zakaj bi tudi pri nas ne 
moglo biti tako?

A. Videčnik

Pisali smo že o izletu, ki ga je  organiziral Center za socialno delo Mozir
je  in ki so sega udeležili rejniki in rejnice ter njihovi varovanci. Med dru
gim so si ogledali tudi Postojnsko jamo, kjer je  nastala tudi zgornja 
fotografija.

GOSTINSKO PODJETJE

TURIST
NAZARJE

Priporoča svoje
obnovljene in preurejene obrate:

Gostišče TURIST M oziije, telefon 831-022 
Bife PO D  VRHOM  M oziije, telefon 831-319 
Gostilna SAVINJA Nazarje 
Gostilna DREN Rečica/Savinji, telefon 831-968 
Gostišče PLANINKA Ljubno, telefon 840-021

Nudimo topla domača jedila po ugodni ceni: 
malice od 23.—  do 30,-
kosila od 40.—  do 80.-
večeije od 40.—  do 60.-

din
din
din

Za družinska kosila in večeije (najmanj 3 člani) nudimo 10% 
POPUST, za organizirane skupine poseben POPUST po dogo
voru z vodjem gostišča.

Posebej priporočamo obisk v SLAŠČIČARNI v Mozirju in Na
zarjah, kjer izdelujemo slaščice po naročilu (telefon št. 830-387) 
ter nudimo slaščice in drobno pecivo po ugodni ceni



Zasebna pobuda  —  to je  pravo
Logarski, kar si zasluži

Ostanimo torej v Solčavi. Z novim 
letom je pričela z delom turistična agen
cija. »Vandrovček« bo njeno ime, je pa 
prijetna in koristna novost. Odprl jo je 
Vladimir Maučec, k ije  imel sicer v na
jemu brunarico na smučiščih na Golteh, 
pa deset snežnih dni ni bilo dovolj za 
preživetje. Poleti je vzel v najem okrep
čevalnico ob slapu Rinka, obenem pa 
pričel razmišljati o preusmeritvi in do
polnitvi dejavnosti. »Olajševalna« oko
liščina je bila tudi neizkoriščena bruna
rica solčavskega turističnega društva v 
središču kraja, torej ni bilo težav s pro
stori. Odločil seje in tako odprl agenci
jo, vse v želji, da to področje dobi več 
kot ima, tisto kar si zasluži.

»Posebnost dela agencije 
bo med drugim vodniška 
služba za organizirano vo
denje gostov po prelepih 
okoliških planinah. Doma
či alpinisti in vodniki so 
pripravljeni sodelovati, pri 
tem pa zlasti računamo na 
tuje goste.«

»Dejstvo je, da v Logarsko ob vsej 
njeni lepoti prihaja premalo gostov, pa 
še ti so preveč prepuščeni samim sebi. 
Agencija »Vandrovček« naj bi zapol
nila to vrzel, saj je njen osnovni namen 
privabiti na to področje čim več obis
kovalcev, ne pa jih voziti drugam. Ko 
bom izpolnil zahteve inšpekcijskih služb, 
to bo do začetka poletne sezone, bom 
odprl tudi prodajalno spominkov in iz
delkov znanih slovenskih proizvajalcev, 
ki zanimajo tuje goste. Tu mislim na 
Rašico, steklarno iz Rogaške in druge. 
Vesel sem, da upravni organi niso delali 
težav, s skupnimi močmi pa moramo 
nekaj storiti, dobrega seveda.«

Za domačine in goste
Luče ob Savinji naj bi postale vas — 

hotel, pa jim  ob vsej urejenosti še mar
sikaj manjka. Prva želi zapolniti vrzel 
turistična prodajalna »Bazar«, ki sta jo 
lani odprla Leopold in Darinka Supin. 
S tem želita na eni strani popestriti turi
stično ponudbo, na drugi pa domači
nom omogočiti nakup dekorativnih iz
delkov, ki so jih  doslej iskali širom po 
Sloveniji. Zamisel sta s sodelovanjem 
ostalih hitro uresničila in lani avgusta 
odprla trgovino, ki sojo krajani in gost
je  dobro sprejeli.

»Prodajava predvsem unikatne iz
delke, ki so dovolj kvalitetni in dekora
tivni, primerni pa kot darilo in kot upo
raben spominek. Prizadevava si, da bi 
ponudbo razširila z izdelki domačih 
obrtnikov in krajanov in krajank, ki še 
znajo plesti koše, košare, skuhati pravo 
in kakovostno domače žganje, izvezljati

lep izdelek in spominek, presti in pri
praviti domačo volno, naslikati lepo 
sliko in podobno.«

»Zal nas Lučane ob be
sedi turizem spreletava pe
simizem, saj ni nekaterih 
osnovnih pogojev. Prvi je  že 
življenjsko nevarna cesta 
od Ljubnega do Luč, katere 
obnova se odmika iz deset
letja v desetletje.«

Prodajalna stoji v samem središču 
Luč in tik ob avtobusni postaji, zato že
lita skupno, s turističnim društvom de
javnost še letos dopolniti s turistično pi
sarno zajiudenje recepcijskih in drugih 
uslug. »Zal nas Lučane ob besedi turi
zem in njegov razvoj spreletava pesimi
zem, saj nimamo izpolnjenih nekaterih 
osnovnih pogojev. Predolgo in ne
uspešno v občini iščemo nosilca razvo
ja, gostinska ponudba je omejena na 
enega ali dva dobra lokala, dostop do 
Luč pa je že življenjsko nevaren. Obno
va ceste do Luč se odmika iz leta v leto, 
že kar iz desetletja v desetletje. Seveda 
moram na koncu pripomniti, da so nam 
pri uresničitvi zamisli veliko pomagali 
turistično društvo, upravni organi in de
lovni organizaciji, v katerih sva zapo
slena,« pravi Leopold Supin.

Odprta prav vsak dan
V lepem novem naselju v Varpoljah 

je že precej časa odprt M-market. To je 
prodajalna z živili, pijačami in drugimi 
nujnimi potrebščinami. Več kot dobro
došla je  za prebivalce tega naselja, tudi 
iz drugih krajev jo  radi obiskujejo, po
vezana pa je tudi s turizmom. V nepo
sredni bližini je namreč znani kamp 
Menina, kije odločitev Vlada Mahoriča 
le pospešil. Trgovina ni zaprta niti ob 
nedeljah, niti ob praznikih, tudi na no
voletni dan si se lahko odločil za nakup, 
celo svežega kruha.

»Največje k moji odločitvi prispeval 
kamp Menina, v katerem je veliko go
stov, predvsem tujcev. Ostale trgovine 
so ob nedeljah in praznikih zaprte in 
gostje niso mogli nakupiti niti kruha, 
niti česa drugega. To je tudi razlog, da 
imam trgovino odprto vsak dan, ne gle
de na praznik ali nedeljo. Ob nedeljah 
in praznikih pozimi res samo dopoldne, 
poleti pa tudi takrat ves dan. Finančne 
pomoči ob urejanju res ni bilo od niko
der, res pa je, da na občini niso delali 
preglavic in včasih je  tudi moralna pod
pora precej vredna. Upam, da so ljudje 
zadovoljni z odpiralnim časom in s po
nudbo, med drugim lahko vedno dobi
jo svež kruh,« pravi Vlado Mahorič.

JANEZ PLESNIK

Imena naselij v naši dolini

Še pred nekaj leti je bila zasebna po
buda v mozirski občini že skoraj tabu 
tema, zlasti kar se tiče zasebnih proda-

Rekli so:

M ILAN PODBREŽNIK iz Luč ob 
Sa vinji: »Še več bi moralo biti najraz
ličnejših zasebnih prodajaln. V Lučah 
sta obe trgovini, ena z živili in druga s 
spominki in dekorativnimi predmeti, 
zelo dobro založeni, nudijo več kot 
druge, pa tudi pri cenah se pozna. Če 
željenega blaga nima, ga naročiš in 
ga pripelje. Posebno poglavje je  odpi
ralni čas, saj so odprte tudi takrat, ko 
družbene niti slučajno niso. Še več bi 
jih  moralo biti«

NEVENKA HRIBERNIK z Reči
ce: »Doslej sem bolj malo kupovala v 
zasebni prodajalni, v  bodoče pa bom 
več. Bolje so založene, zelo pomem
ben je  odpiralni čas, saj lahko kupu
ješ tudi ob nedeljah in praznikih, pri 
nakupu pomagajo, po želji kupca tudi 
naročijo in dobijo željeno blago. Vse
kakorje bolje kot v družbenih trgovi
nah, zato bi morali zasebno pobudo še 
bolj spodbujati«

STANE PODSEDENŠEK iz Mo
zirja: »Skrajni čas je  bil, da smo priče
li razbijati monopol trgovskih firm, 
kar še posebej velja za manjše kraje, v 
večjih je  izbira s ponudbo le večja. V 
teh krajih so bili potrošniki prepušče
ni na milost in nemilost, vse pa je  bilo 
odvisno od poslovodij. Imam občutek, 
da se družbene trgovine še ne zaveda
jo  konkurence zasebnih, ali pa se jim  
morda še ni treba. Še vedno bolj skr
bijo za socialo zaposlenih kot za po
trebe potrošnikov. Mesnica v mozir
ski samopostrežbi je  preslaba, mesni
ca ZKZ pa nima pravega odpiralnega 
časa, predvsem ne za zaposlene, naj
manj pa za tiste z evropskim delovnim 
časom. Zasebno pobudo»je treba še 
okrepiti, vendar so v Mozirju veliki 
problemi s prostori V samem središ
ču je  nekaj lokalov nesmotrno izko
riščenih, drugi sploh niso, pa bi lahko 
in morali biti«

jaln in sorodnih oblik dejavnosti. Na 
vso srečo se je stanje v zadnjem času 
krepko spremenilo na bolje, seveda v 
veliko zadovoljstvo potrošnikov in 
sploh vse družbene skupnosti. Obetav
nih začetkov je  dovolj, zanimanje pa 
vse večje in zato lahko pričakujemo še 
nadaljnje Siljenje te pobude.

Ne gre samo za prodajalne z živili, 
ampak za vrsto drugih dejavnosti kot so 
prodajalne tekstilnega blaga in modnih 
dodatkov, tehničnega blaga in športne 
opreme, fotografskega materiala, us
njene galanterije, sadja in zelenjave, tu 
je komisijska prodajalna, trafika, turi
stična agencija, prodajalna spominkov 
in podobno. Najpomembneje je, da so 
ljudje zadovoljni. Dobra je ponudba, 
povsem drugačen je odnos do kupca, ki 
mu uresničujejo tudi posebne želje, po
glavje zaseje odpiralni čas, pa še bi lah
ko naštevali ugodnosti. Občinski organi 
pomagajo, kolikor trenutno morejo, 
čeprav se zavedajo, da bi morali storiti 
še več, sicer pa tudi moralna podpora in 
razumevanje nekaj pomenita. Vseh za
sebnikov naenkrat seveda ne moremo 
predstaviti, zato bi se omejili na zgornji 
del doline in poudarili turistični vidik.

Ovire so v prostoru
Prva zasebna prodajalna v občini 

Mozirje je  odprla vrata pred štirimi leti, 
danes je  enajst najrazličnejših, zanima
nje pa raste. Dober glas daleč seže, zato 
tudi v upravnih organih poudaijajo, da 
so to prodajalne z odlično ponudbo, 
pravim odnosom do kupca, s pravim 
odpiralnim časom, skratka prava kon
kurenca družbenim trgovinam. Vse je 
zelo pomembno tudi s turističnega vi
dika. Že zaradi dejstva, da so odprte tu
di ob nedeljah in praznikih. Zlasti tuji 
gostje niso navajeni čakati dneva in ure, 
ko se bo nekaj odprlo, kupujejo, kadar 
kaj rabijo.

»Ob slabih kreditnih po
gojih je  največja ovira za
sebni pobudi strogo urba
nistično varovanje in varo
vanje krajine. Zato je  največ 
prodajaln v preurejenih pro
storih stanovanjskih hiš. 
Občina pomaga kolikor mo
re, želijo pa si več usmerja- 
nja v podjetništvo.«______

Na vso srečo so prodajalne dokaj 
enakomerno razporejene po vsej dolini, 
saj praktično samo v Novi Štifti ni no
bene oblike zasebne pobude. Ovir s 
strani občinske uprave dejansko ni, če
prav j e podpora bolj moralne narave in 
v obliki olajšav in pomoči pri upravnih 
postopkih. Težava je v tem, da so kre
ditni pogoji slabi, začetna vlaganja pa 
visoka, še večje ovire pa so v prostoru 
zaradi zelo strogega urbanističnega va
rovanja in varovanja krajine. Zato pro
dajalne razstejo v preurejenih prostorih 
stanovanjskih hiš. Občinski organi na
stajanje torej podpirajo in ga bodo tudi 
v prihodnje, želijo pa, da bi se vse sku
paj ne razvijalo le v obrtni smeri, ampak 
bi se moralo bolj usmeijati v podjet
ništvo.

Družba ne, zasebnik da
O turističnem mrtvilu na Solčav

skem ne kaže posebej razpredati. Za 
preteklo obdobje seveda, saj se v zad
njem času vendarle nekaj premika na 
bolje in tudi na podlagi zasebne pobu
de. Primer sicer ni povsem značilen, je 
pa dovolj zgovoren. Vse je pravzaprav 
šepalo, tudi gostinstvo. Tako je Stane 
Gržina pred časom od Turista prevzel v 
najem znan gostinski lokal Rinka, ki ga 
še preureja, saj je vse skupaj zastarelo in 
v skladu z današnjimi potrebami. Za 
nameček je v najem vzel tudi kamp v 
Logarski dolini, ki ga vsa družbeno
politična skupnost v desetih letih hi 
uspela urediti in ponuditi. V krajevni 
skupnosti Solčava in širše so takšno po
budo sprejeli z veseljem, saj je v Logar
ski dolini vendarle treba napraviti red, 
preprečiti divje kampiranje in ohraniti 
čisto okolje. V kampu je  tudi lepo smu
čišče z vlečnico, načrti pa segajo tudi na 
ureditev športnega in rekreacijskega 
prostora.

Stane Gržina meni takole: »Zaenkrat 
nam uspeva, za zeleno zimo pa nismo 
sami krivi. Prepričan sem, da bo v Lo
garski dolini s Kovinotehno le bolje in 
da bomo s skupnimi močmi le naredili 
nekaj korakov naprej. Eden izmed njih 
je gotovo tudi nova zasebna turistična 
agencija, ki že deluje v brunarici našega 
turističnega društva. Prepričani smo, da 
bomo z zasebno pobudo lažje prodrli in 
uspeli. Na občini nas naj podpirajo vsaj 
toliko kot doslej, da nas le ne ovirajo, 
tudi moralna pomoč nam nekaj pome
ni. Predvsem pa upamo, da nam bo no
va davčna zakonodaja v pomoč in nam 
ne bo le jemala iz žepa.«

Pri rabi krajevnih imen v občini Mozir
je — tu mislim na imena naselij, ki jih je v 
občini 61 — prihaja do nedoslednosti in 
nejasnosti. Problemov je kar nekaj in tule 
bom poskusil razrešiti nejasnosti ob 
nekaterih.

Težave se po novem pojavljajo pri več- 
delnih imenih tipa Gornji Grad ali Lačja 
vas, in sicer zaradi pisanja neprvega dela 
imena z veliko ali malo začetnico. Po no
vem pravopisu, ki naj bi izšel prav kmalu 
in katerega pravila so pri naselbinskih 
imenih uveljavljena že dobrih deset let, se 
pišejo z veliko začetnico vse neprve sesta
vine naselbinskih imen, razen če so (a) 
samostalniki vas, mesto, trg, naselje in se
lo, torej taki, ki označujejo tip naselja (pri 
nas imamo za to primer Lačja vas), (b) 
predlogi (npr. Ljubno ob Savinji) in (c) se
stavine iz nenaselbinskih zemljepisnih 
imen (primera za to v naši občini ni, naj
bližji pa bi bil Šempeter v Savinjski dolini, 
kjer se dolina piše z malo začetnico).

Zato se po novem poleg Gornjega Gra
da pišejo z veliko začetniko tudi neprvi de
li v imenih Konjski Vrh, Lepa Njiva, Lo
garska Dolina in Robanov Kot. Seveda se 
pišeta temu ustrezno tudi imeni Florjan 
pri Gornjem Gradu in Lenart pri Gornjem 
Gradu. Tak način pisanja je pameten, ker 
ne pozna prezapletenih izjem in omogoča 
celo ločevanje, če govorimo npr. o Logar
ski dolini ali Robanovem kotu (kot zem
ljepisnem pojmu) in Logarski Dolini ali 
Robanovem Kotu (kot naselju).

Izjema je seveda Lačja vas, ker drugi 
del (vas) pač označuje tip naselja. (Tako 
pišemo npr. tudi Novo mesto ali Stari trg 
pri Ložu.)

V Zgornji Savinjski dolini imajo poleg 
Ljubnega ob Savinji predloge nad, ob, 
pod in pri, ki se pišejo z malo začetnico, še 
tale naselbinska imena: Creta pri Kokar
jah, Luče ob Savinji, Florjan pri Gornjem 
Gradu, Lenart pri Gornjem Gradu, Loke 
pri Mozitju, Primož pri Ljubnem. Rečica

ob Savinji, Rovt pod Menino, Šmartno ob 
Dreti in Šmihel nad Mozirjem. (Uradno 
ime Bočne je bilo včasih Bočna ob Dreti, 
vendar je bil pristavek nekako odveč, zato 
se ni uveljavil.)

Večdelna so tudi še imena Spodnja Re
čica, Spodnje Kraše, Spodnje Pobreže in 
Zgornje Pobreže, vendar pa tu zaradi do
kaj trdne zavesti o tem, da pišemo neprve 
sestavine z veliko začetnico, do nihanj ne 
prihaja. Tu imamo le en pravi par spodnji 
— zgornji, namreč pri Pobrežah. Spodnja 
Rečica je par k Rečici ob Savinji (ki prav
zaprav sploh ne leži ob Savinji, medtem 
ko Spodnja Rečica leži), Spodnje Kraše 
pa so par k Zgornjim Krašam (ki so danes 
zaselek Šmartna ob Dreti). Pri Spodnjih 
Krašah bi se dalo reči, daje pridevnik ne
kako odveč, saj vas domačini imenujemo 
tudi samo Kraše.

Tu naj bo še enkrat potoženo, da so 
marsikdaj napačne in v neskladju z dejan
sko rabo tri oblike imen pri štirih naseljih 
v naši občini, in sicer čreta pri Kokalju 
(prav je pri Kokaijah), Homec-Brdo (prav 
bi bilo Homce-Brdo, ker pridemo s Home 
in smo lahko doma le na Homcah) ter 
Spodnje in Zgornje Pobrežje (prav je edi
nole Pobreže, ker pridemo s Pobrež in na 
obisku na Pobrežah)<Tu bi se uradna raba 
morala ravnati po krajevni, pa se ne. Še 
enkrat se kaže, kako počasni so birokrat
ski mlini. Na te napake je bilo opozorjeno 
že večkrat in marsikdaj je kaka oblika za
pisana celo prav, vendar pa se nepravilne 
vsake toliko časa spet pojavijo.

Po vsem povedanem bomo zdaj torej 
dobro vedeli, zakaj bomo pisali samo 
Gornji Grad ali Lepa Njiva in Lačja vas in 
kdaj Logarska Dolina, kadar bo govor o 
naselju, vendar pa Logarska dolina, kadar 
Ijomo govorili o dolini, in zakaj ravno 
Creta pri Kokarjah, Homce-Brdo ter 
(Spodnje in Zgornje) Pobreže.

Peter Weiss

Pogled v drobovje tekmovalnega avtomobila za avtokros.

Avtomobil je  pripravljen za tekmovanje.

Med dirko se ne manjka atraktivnih manevrov.

tekmovanju.

Prodor avtokrosa v dolino
V zadnjih dneh so Ljubno in Radmirje že nekajkrat obiskali člani 

A vtokros kluba Kamnik, k i bi želeli na glinokopu v Homu urediti poli- 
gon za tekmovanja s posebej prirejenimi avtomobili.

Avtokros je  tekmovalna panoga avtomoto športa, k i seje v Sloveniji 
razvila v zadnjih dveh letih.

Predstavniki A vtokros kluba iz Kamnika so si že ogledali področje 
glinokopa in ugotovili, da boljše lokacije ne bi našli daleč naokoli. Zato 
so stopili v stik z lastnikom zemljišča, kakor tudi z Gorenjem, k i tu kop
lje glino. Kot izgleda, so že našli skupni jezik in sedaj si prizadevajo 
dobiti še druga soglasja.

V letošnjem letu bi radi organizirali dve dirki — 27. maja državno in 
republiško prvenstvo, 30. septembra pa mednarodno dirko.

Po trditvah članov kluba ne bodo potrebni nobeni posegi, saj je  gli- 
nokop že naravna proga za tovrstva tekmovanja...................................

A vtokros tekmovanja so zelo atraktivne prireditve, k i privabljajo ti
soče in tisoče gledalcev. Tudi v naši občini je  bilo že sedaj opaziti precej 
zanimanja za avtomoto šport in sicer predvsem za motokros.



Justina UGOVŠEK — BASTL
63342 Gornji grad 76, telefon: 063 842-009
atelje: Gornji grad 76 in Moziije 50

FO TO
— fotoaparati, objektivi, svetlomerji, fleši, kinoprojektoiji MEOS, montažne 
mize in ostali pribor
— filmi in baterije vseh vrst
— video in avdio kasete
— profesionalna fotografija
— razvijanje filmov in izdelava slik

OPTIK A
v sodelovanju s firmo OPTIKA »ABA« Maribor:
— dioptrijska očala po receptu ali brez
— okvirji: kovinski, plastični, kombinirani,... modnih designov in barv
— leče: mineralne standardne, stanjšane mineralne, CR-39 leče, ki so 2,5-krat 
lažje od mineralnih in tudi varnejše, fotobčutljive mineralne, bifokalne, progre
sivne (multifokalne), metalizirane mineralne in plastične
— varovalne vrvice: kovinske, tekstilne, usnjene, gumijaste,... v različnih okras
nih izvedbah in barvah
— sončna očala modnih oblik (tudi s CR stekli in stekli z UV filtri), kolesarska in 
smučarska očala

ODPRTO torek sreda četrtek petek sobota nedelja
Moziije 14— 19 14— 17 14— 17 10— 12
Gornji grad 9— 16 9—12 9— 12 9— 12___________ 11— 12

Našo ponudbo gradimo na vašem zaupanju!

POGREBNE STORITVE

Pogrebna služba STRAHOVNIK Žalec z dolgoletno tradicijo vam ob 
boleči izgubi bližnjega nudi naslednje vrste storitev po konkurenčnih 
cenah:

—  široka izbira krst in opreme
—  prevoz z atofurgonom (vključno na upepelitev)
—  postavitev odra na domu in dekoracija sobe
—  izkop grobnih jam  in ureditev grobov
—  postavitev žarnih niš
—  ureditev kompletne dokumentacije

NA USLUGO SMO VAM OB VSAKEM ČASU!
HVALA ZA ZAUPANJE!

STRAHOVNIK JOŽE 
POGREBNE STORITVE 

ŽALEC, Vrečeijeva 3 
telefon: 063-712-703

ZVEZNI SEKRETARIAT 
ZA LJUDSKO OBRAMBO
PERSONALNA UPRAVA

objavlja RAZPIS
za sprejem gojencev in učencev na vojaške šole v letu 1990.

VOJAŠKE GIMNAZIJE:
— Letalska vojaška gimnazija »Maršal Tito« v Mostaiju
— Vojaška gimnazija »Bratstvo — enotnost« v Beogradu
— Vojaška gimnazija »Ivo Lola Ribar« v Zagrebu
— Vojaška gimnazija »Franc Rozman Stane« v Ljubljani 
(pouk v slovenščini)

V naštete šole je možen vpis v prvi, drugi in tretji letnik. Po končanem štiriletem 
šolanju nadaljujejo gojenci šolanje na eni izmed vojaških akademij.

SREDNJE VOJAŠKE ŠOLE RODOV IN SLUŽB:
— Srednja vojaška šola kopenske vojske v Sarajevu
— Tehnična srednja vojaška šola kopenske vojske v Zagrebu
— Srednja vojaška šola vojnega letalstva in protiletalske obrambe v Rajlovcu 
pri Sarajevu
— Mornariška srednja vojaška šola v Splitu
— Intendantska srednja vojaška šola v Sarajevu (samo za III. letnik)
— Sanitetna srednja vojaška šola v Novem Sadu (medicinska smer)
— Glasbena srednja vojaška šola v Sarajevu
V navedene šole je možen vpis v prvi in tretji razred. Po končanem štiriletnem 
šolanju gojenci takoj nastopijo službo v JLA.

KAKŠNI SO POGOJI ZA SPREJEM:
Na natečaj se lahko prijavijo fantje, državljani SFRJ, ki izpolnjujejo naslednje 
zahteve:
— da obiskujejo osmi razred osnovne šole, katero bodo zaključili v letu 1990
— da so zdravi in sposobni, kar bo ugotovila vojaška zdravniška komisija
— da niso bili sodno kaznovani in da proti njim ne teče kazenski postopek
— da imajo soglasje staršev ali skrbnikov
— da so rojeni leta 1974 ali kasneje.

KAKO SE PRIJAVITE:
Kandidati, ki se želijo priglasiti na ta razpis, naj se zglasijo pri Občinskem oddel
ku za ljudsko obrambo Moziije, kjer bodo dobili tudi podrobnejša obvestila v 
zvezi z razpisom.
NATEČAJ VELJA D O  KONCA M ARCA 1990.

ODDELEK ZA UUDSKO OBRAMBO 
SO MOZIRJE

Obvestilo
Vse člane ZB NOV obveščamo, da imamo v Atomskih Toplicah v 

Podčetrtku dve kamp prikolici. Kamp začne vsako leto s poslovanjem 
1. maja inje odprt do 15. oktobra.

Člani ZB, ki so zainteresirani za letni oddih v Atomskih Toplicah, se 
naj javijo preko svojih krajevnih združenj borcev ali pa tudi neposredno 
na Občinski odbor ZZB NOV v Mozirju vsak dan od 8. do 12. ure. 
Prijave bomo začeli sprejemati od 1. februaija 1990 do konca marca 
1990. Predsedstvo je na seji dne 16.12.1989 določilo lastni prispevek 
za uporabo prikolice v znesku 105,00 novih dinatjev za 10-dnevno 
koriščenje. OO ZZB NOV Mozirje

ZAHVALA
V mesecu avgustu lanskega leta m eje ob hudem neurju prizadela 

hujša naravna nesreča. Nad mojo njivo seje utrgal zemeljski plaz in mi 
njivo zasul Pri odpravi tega plazu se pobudniku te akcije, predsedniku 
KS Nova Štifta Rafaelu Krznaiju iskreno zahvaljujem, kakor tudi za 
pomoč pri izvajaju očiščevalnih del! Še posebna zahvala pa gre glav
nemu izvajalcu del Petru Suhovršniku iz Šmiklavža, kakor tudi vsem, 
ki so kakorkoli pomagali pri tej solidarnostni akciji!
Vsem iskrenavhvala!
Belaj Zofija, Šmiklavž 20, Nova Štifta.

PAP TELEM A T IK A , n. sub. o., 
Inženiring
projektiva, montaža, 
Pivovarniška 6

SATELITSKI TV SIGNALI 
V VSAKO HIŠO
Z  doslej najmanjšo in najcenejšo napravo 
vam omogočamo sprejem S A T ELITO V :

ASTRA
TV PROGRAM
— Sportcanal
— Scan. TVS
— Lifestyle
— Children’s
— TELECLUB
— Eurosport
— Filmnet 24

— RTL veronique
— MTV Europe
— RTL plus
— Sky One
— SATI
— Sky News 
PRO 7
— Sky Movies

KOPERNIKUS 
TV PROGRAM
— RTL plus
— Sat 1
— 3 Sat
— 1 Plus

RADIO 
R Luxenburg

NAPRAVO SESTAVLJAJO NASLEDNJE KOMPONENTE:
— parabolična antena 80 cm — LNB KONVERTOR 1.4. — 5. dB
— magnetni polarizator — sprejemnik MASPRO z daljinskim uprav
ljalnikom za 50 kanalov
— kabli s priključki.
Montaža naše naprave je preprosta, saj je 80-centimetrska parabolična 
antena primerna za montažo na že obstoječe antenske sisteme na stre
hah, balkonih in oknih.
INFORMACIJE IN NAROČILA PRI: PAP, Pivovarniška 6, tel. 
(061) 327-777

JURE NOVAK  
Stranska 9 
DOMŽALE
tel. 061-723-021,721-907

— montaža in servis individualnih in skupinskih satelitskih siste
mov ter svetovanje pri nakupu
— montaža in servis individualnih in skupinskih antenskih 
sistemov
— servisiranje RTV aparatov

Informacije v Mozirju 
831-086 — Ermenc do 14. ure

MERCATOR
ZGORNJESAVINJSKA KMETIJSKA ZADRUGA 
MOZIRJE p.o.
MOZIRJE

Komisija za delovna razmeija in osebni dohodek 

objavlja
prosta dela in naloge

1. KOMERCIALISTA V DELOVNI ENOTI OBRTNA 
KOOPERACIJA
in za določen čas prosta dela in naloge

2. KUHARJA — NATAKARJA v gostilni KMET LUČE.

Kandidirajo lahko delavci, ki izpolnjujejo splošne pogoje in so: 
pod 1) diplomirani ekonomisti z uspešno opravljenim pripravniškim 
izpitom, najmanj eno leto dela na podobnem delovnem mestu, da ob
vladajo dodatna znanja angleškega ali nemškega jezika, uporabo PC 
računalnika in imajo vozniški izpit B kategorije.
Poskusno delo bo trajalo tri mesece.
pod 2) kuharji ali natakaiji IV. stopnje izobrazbe gostinske stroke, de
lovne izkušnje so zaželjene.
Poskusno delo dva meseca.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati dostavijo do 
10. 2. 1990 kadrovski službi zadruge.
O izbiri bodo kandidati obveščeni pisno v roku 15 dni po poteku roka 
za prijavo.

GOZDNO GOSPODARSTVO  
NAZARJE

Cenjene potrošnike obveščamo, da ponovno sprejemamo vplačila za 
dobavo drv v goleh v letu 1990.

Cena je 486 KD za m3 z dostavo na dom kupca.
Vplačila sprejemajo na blagajnah TOZD Gozdarstva Luče, Gornji 

grad in DSSS Nazaije do 15. 2. 1990.
Se priporočamo!

ISKRA —  FERITI
Komisija za delovna razmeija

ponovno objavlja 
prosta dela in naloge

vodenje montažne delavnice
v poslovni enoti Ljubno ob Savinji

Pogoji:
— elektrotehnik — smer šibki tok
— tri leta delovnih izkušenj na vodenju proizvodnje

Delovno razmeije bomo sklenili za nedoločen čas s petmesečnim po
skusnim delom
Prijave z opisom dosedanjega dela in dokazili o končani šoli sprejema 8 
dni po objavi kadrovska služba Iskra — Feriti —Podjetje za proizvod
njo feritov in navitih komponent, Ljubljana, Stegne 29, p.o.

ZAHVALA

Ob izgubi dragega očeta

MATIJE KOLARJA

se najlepše zahvaljujem za izrečene tolažilne besede, darovano cvetje in 
ostalo pomoč. Posebna zahvala velja sodelavcem Gorenje-Glin Na
zaije, Gasilskemu društvu Nazarje, dr. Francu Širku, patru Borisu, so
rodnikom in vsem ostalim, ki so pospremili očeta na zadnji poti.

Žalujoči: sin Viktor Kolar z družino

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi dragega moža in očeta

FRANCA NADVEŽNIKA
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste se v tihem spominu sklonili pred 
njegovo žaro in ga tako številno pospremili na njegovi mnogo prerani 
zadnji poti. Vsem sorodnikom, sosedom in znancem hvala za darovano 
cvetje, izraze sožalja in prijateljsko pomoč.
Posebej se zahvaljujemo Lovski družini Rečica za organizacijo pogre
ba, kakor tudi KS Rečica. Pevcem, praporščakom, organizacijam in 
društvom hvala za sodelovanje pri pogrebni svečanosti.

Žena Pepca in sinova Srečo z ženo Ančko in Branko z družino

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, brata, tatija in tasta

IVANA PAVLINA
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, ki ste 
ga pospremili na njegovi zadnji poti, mu darovali vence in cvetje in nam 
izrazili sožalje. Zahvaljujemo se govornikoma za poslovilne besede, 
pevskemu zboru Mozirje, DO Komunala Moziije ter sekciji Pustov. 
Hvala tudi vsem, ki so mu kakorkoli pomagali tudi v času njegove 
bolezni.

Žalujoči: žena Mica, sinovi Janez, Andrej in Darko z družinami

Socialistična republika Slovenija
SKUPŠČINA OBČINE MOZIRJE
Komite za urejanje prostora 
in varstvo okolja

Na podlagi 13. člena Pravilnika o pogojih in merilih za delno nadomeščanje 
stanarin imetnikom stanovanjske pravice na območju občine Mozirje se 
razpisuje

NATEČAJ
o zbiranju vlog — zahtevkov za delno nadomeščanje stanarin v letu

1990

Upravičenci do delne nadomestitve stanarine so imetniki stanovanjske 
pravice na družbenih stanovanjih, ki izpolnjujejo pogoje Pravilnika o pogo
jih in merilih za delno nadomeščanje stanarin imetnikom stanovanjske pra
vice na območju občine Mozirje ter pogoje Samoupravnega sporazuma o 
uresničevanju socialno varstvenih pravic.

Delna nadomestitev stanarine temelji na socialnih razmerah družine inje 
odvisna:
— od števila družinskih članov
— od stvarnega mesečnega dohodka na družinskega člana v minulem letu
— od višine stanarine, izražene v deležu od dohodka družine.

Delno nadomestitev stanarine lahko upravičenec prejme le za standard
no stanovanje, ki na število družinskih članov ne presega dogovoijenih 
normativov.

Znosna stanarina izraža družbeno sprejemljivo obremenitev družine in se 
določi v odstotkih od stvarnega mesečnega dohodka na družinskega člana 
posameznega tipa družin, doseženega v minulem letu.

Skupen stvarni mesečni družinski dohodek upravičenca in njegove dru
žine ne sme presegati dogovoijeno raven socialne varnosti, ki je izražena v 
odstotkih od poprečnega mesečnega čistega osebnega dohodka v SRS.

Upravičenci do delne nadomestitve stanarine vložijo zahtevek za delno 
nadomestitev stanarine do 28.2.1990 na SO Moziije — Komite za ureja
nje prostora in varstvo okolja — Komisija za stanovanjska vprašanja soli
darnosti, in sicer:
— upravičenci, ki so v preteklem letu že prejemali delno nadomestitev sta
narine na obrazcu SPN-2 (Obr. 8,70)
— upravičenci, ki doslej še niso prejemali delne nadomestitve stanarine na 
obrazcu SPN-1 (Obr. 8,40).

Navedeni obrazci se iahko dobijo v knjigarnah ali Papirnici v Moziiju. 
Podrobnejša navodila lahko interesenti dobijo v strokovni službi, kjer 

vložijo zahtevek za delno nadomestitev stanarine.

URARSTVO AUBREHT
Na trgu 25 
MOZIRJE

Obveščamo cenjene stranke, da poleg vseh urarskih storitev izde
lujemo tudi vse vrste cilindričnih ključev!
Se priporočamo!

30.12.1989 se je v Homu izgubil srednje velik črn pes pasme sibir
ski husky. Če gaje kdo videl ali če seje kam zatekel, to sporočite na 
tel. št. 840-062, oziroma družina Urank, Ljubno 12. Za pomoč nu
dimo lepo nagrado.



Filmski dokumenti iz vojne
Pred časom se je  vv Mozirju 

mudil Stane Lenardič-Žan, ki je  
kot vojni dopisnik slikal in posnel 
na film dragocene dokumente ti
stega časa. Tu v dolini je  deloval 
že od leta 1943. Njegove fotogra
fije in posebej še filmi so za zgo
dovino in dogajanja med zadnjo 
vojno izrednega pomena. Rad se 
je  z nam i pogovaijal, mi pa smo 
zapisali tale razgovor.

Savinjske novice: Kakšne spo
mine imate na našo dolino?

Lenardič: Bili so burni časi in 
moje najpomembnejše filmsko 
delo s tega obm očja je  nedvomno 
prizor zaprisege Šlandrove briga
de, ki sem ga uspel posneti leta 
1943 na Menini. Dalje so ohra
njeni filmi, posneti leta 1944, o 
zasedi pri Trnjavi, poleti 1944 pa 
sem posnel boje za Ljubno, tudi ta 
film je  ohranjen. Posebno pretres
ljivi so prizori na filmu iz zimske 
ofenzive leta 1944/45.

Savinjske novice: So se vsi fil
mi, ki ste jih  posneli, ohranili?

Lenardič: Zal ne, mnogo jih  je  
končalo neznano kje. Treba je  
vedeti, da so dogajanja v zimski 
ofenzivi 4 4 /4 5  onem ogočila 
hrambo, saj smo dejansko bili 
nenehno pod ognjem Nemcev. 
To je  bilo posebno hudo prav na 
Štajerskem. O b tem m ije zelo žal, 
da se niso ohranili filmi, ki jih  je  
že leta 1942 posnel na Pohorju 
Dušan Kveder. To bi bil lep do
kaz iznajdljivosti naših poroče
valcev, ki so kljub nemogočim 
razmeram le našli možnosti za to
vrstno dokumentacijo. Veliko te
ga se, vsaj po mojem, torej ni 
ohranilo.

Savinjske novice: D a se je  po
srečilo v tistih hudih časih posneti 
filme, je  prava posebnost.

Lenardič: To je  dokaz za vses
transko iznajdljivost in visoko ra
ven razvitosti našega naroda v 
kulturnem pogledu. Poleg Jakče
vih filmov so torej le moji, pač 
nekateri, ohranjeni. Vsekakor je  
mogoče trditi, da bi vse to brez

vsestranske pomoči in sodelova
nja ljudi ne zmogli.

Savinjske novice: Znano je, da 
ste vaše filmske zapise predvajali 
tudi na naši televiziji.

Lenardič: Res je. Leta 1984 
sem zbral iz nekaterih ohranjenih 
filmov toliko gradiva, da sem 
lahko prikazal razne gododke ti
stega časa. Če upoštevamo, da je 
po moji presoji ohranjena le četr
tina filmov, potem je  seveda tudi 
to, kar je  tu, izredne vrednosti. No 
in če sva že v pogovoru o dolini, 
naj povem, da sem posnel prizore 
z napada na Mozirje, dosti prizo
rov o nemških ujetnikih, svobod
no ozemlje okoli Gornjega grada 
in življenja v njem, pa še marsikaj 
sem v dolini posnel, žal pa tega ni
sem doslej odkril.

Savinjske novice: Kolikor ve
mo, ste posneli tudi spominski 
film s proslave 30-letnice osvo
boditve v naši dolini.

Lenardič: Da, tudi ta film ima 
že dokum entarno vrednost, saj 
mnogi, ki jih  je  takrat zajela ka
mera, danes ne živijo več. Imel 
sem v načrtu še album svojih fo
tografij iz vojnih časov, pa do tega 
še nisem prišel. M orda bo tudi ta 
album kdaj zagledal luč sveta.

Savinjske novice: Vaša pot kot 
vojni poročevalec je  bila gotovo 
tako nevarna, kot tudi zanimiva, 
ste o tem že kaj napisali?

Lenardič. M orda bom kdaj se
del in napisal spomine. Za sedaj 
jih  še nisem, čeprav bi imel mno
go tega povedati. Lahko rečem le, 
da so bila moja doživetja v vaši 
dolini zanimiva, imam pa na ljudi 
tod okoli lepe spomine. Bili so res 
predani našemu gibanju in so 
pomagali, kolikor so le mogli. Po
sebno lep čas je  bil tisti, k o je  do
lina bila osvobojena in je  prevla
dovalo povsod veselje, kot da je  
vojne že konec. Zal pa je  to traja
lo le nekaj mesecev, potem pa je 
sledil hud zaključen bolj, k ije  bil 
krut in neizprosen.

A. Videčnik

Utrinek iz glasbene šole
Glasbena šola. Mnogi, k ije  ne 

obiskujejo, si jo  predstavljajo pri
bližno takole. Zapravljanje časa z 
dolgočasnim učenjem nekega ins
trumenta, teoretično učenje glas
benih zakonitosti, preverjanje zna
nja, uh, samo tega mi še manjka.

Toda v glasbeni šoli sploh ni 
vse tako črno. Pogovarjamo se o 
glasbi, jo  poslušamo in hodim o 
celo na koncerte. V tem šolskem 
letu smo slišali že dva koncerta. 
Prvi je  bil koncert Komornega 
pevskega zbora iz Celja, drugi pa 
nekakšen poseben solističen or
gelski nastop Alenke Klemše (iz 
razreda prof. Eme Zapušek iz T. 
Velenja) —  samo za nas učence 
Glasbene šole Mozirje.

Koncert se je  odvijal v frančiš
kanski cerkvi v Nazarjah novem
bra leta 1989. Alenka Klemše

nam je  najprej predstavila ins
trum ent sam. Po kratki, vendar 
zanimivi, predstavitvi orgel smo 
slišali skrbno pripravljen in se
stavljen program. Zvrstili so se 
skladatelji: Sabadini, Zipolli, Pac
helbel, Fiscer, Scheidt, Bach in 
kot zadnji Mendelsshon.

Toda to še ni bilo vse. Po kon
certu nam  je  pater iz tega samo
stana Mirko Silvester razkazal 
staro in bogato samostanjsko 
knjižnico. D al nam je  tudi mnogo 
nasvetov za naše domače knjiž
nice.

Ta dan je  bil zame zelo zani
miv. Seveda si želimo učenci 
Glasbene šole Mozirje še več 
takšnih zanimivih in poučnih dni.

Jure Urank
6 . razred OŠ Mozirje

Pomoč pionirjev
Neurje, ki je  lansko poletje 

opustošilo velik del Slovenije, je  
pelo prizadelo tudi Haloze. Vsa 
Slovenija se je odzvala in prizade- 
tim krajem pomagala po svojih 
močeh. Pri tem učenci ljubenske 
josnovne šole niso stali ob strani. 
Organizirali so zbiralno akcijo, v 
kateri so zbrali kar lepo število 
šolskih potrebščin, katerim so se 
lahko odpovedali in jih  poslali 
učencem Osnovne šole Martin 
Kores v Podlehniku.

Ti so bili pomoči zelo veseli in 
zato so jim  poslali zahvalno pis
mo, v katerem so zapisali: Prav 
vse, kar ste nam poslali, smo po

delili med učence. Vse nam je  bilo 
dobrodošlo. Zlasti pa smo veseli, 
da ste se spomnili na nas, haloške 
otroke, ki nas je  kljub težavam, ki 
spremljajo nas in naše starše vse 
življenje, prizadela še naravna ne
sreča in marsikateremu vzela 
prav vse, kar je  imel. V spozna
nju, da nismo sami, bom o laže 
premagali njene posledice.

V nadaljevanju pisma so še 
predstavili svojo šolo in svoje de
javnosti ter zagotovili, da bodo 
tudi oni pomagali ljubenskim 
učencem, če bodo kdaj potrebni 
kakršnekoli pomoči.

R. P.

Strelsko tekmovanje
Občinska strelska zveza Mozir

je  je  organizirala strelsko tekmo
vanje z MK puško v počastitev 
dneva obrambnih sil, ki je  bilo 
dne 24. 12. 1989 na strelišču v 
Moziiju.

Tekm ovanja se je  udeležilo 24 
strelcev. Ekipno je  prvo mesto 
dosegla ekipa Društva Invalidov 
iz Mozirja, drugo mesto ekipa 
O SO  G. grad in tretje mesto eki
pa Športnega društva iz Solčave.

M ed posamezniki je  prvo me
sto dosegel s 44 krogi Pečnik An
drej iz Ekipe D l Moziije, drugo 
mesto s 40 krogi je  dosegel Bez- 
ovšek M aijan iz ekipe O SO  G. 
grad in tretje mesto z 39 krogi je 
dosegel Petrin Pavel iz ekipe 
O SO  Moziije.

Zmagovalna ekipa je  prejela 
pokal v trajno last, prvi trije naj
boljši strelci pa medalje. „

BOŽO KRIŽNIK

Lep kulturni dogodek
Tradicionalni novoletni kon

cert Delavske godbe na pihala v 
Nazaijah je  bil zopet pomemben 
kulturni dogodek v naši občini, 
kateri je  privabil polno dvorano 
poslušalcev. Tisti, ki že nekaj let 
spremljajo te koncerte, vedo po
vedati, kolikšen je  kvalitativni 
napredek v koncertiranju.

Že lansko leto smo pisali o ve
likem pomlajevanju godbe na pi
hala, ki se še kar nadaljuje, saj iz 
glasbene šole prihajajo novi in 
novi glasbeniki.

Godbeno igranje ima v naši do
lini bogato tradicijo, vendar pa je 
bila le-ta v šestdesetih in sedem
desetih letih prekinjena. Pred do
brimi desetimi leti pa je  občinska 
kulturna skupnost godbo ponov
no organizirala. Sledilo je  vrsto 
let napornega dela, pri čemer je  
bila neprecenljiva pomoč članov 
rudarske godbe iz Velenja. Ob 
napornem delu orkestra in zlasti 
njegovega dirigenta Franca Go
ljufa je  dozorelo spoznanje, da ni 
več poti naprej brez pridobitve 
večjega števila mladih članov. 
Zato so v okviru glasbene šole 
ustanovili oddelek pihal in trobil, 
v zadnjem času pa tudi tolkal.

Priliv mladih glasbenikov iz 
nižje glasbene šole je  sedaj stalen, 
kar se seveda pozna tudi na kvan
titeti igranja celotne godbe na 
pihala.

V zadnjem času pa se tudi v 
glasbeni šoli pojavlja vprašanje 
nadaljnjega obstoja oddelkov, saj 
tudi njo niso obšle težave, ki še 
kako pestijo vse naše izobraže
valne ustanove. Velika škoda bi 
bila, če bi z ukinjanjem oddelkov 
glasbene šole onemogočili mla
dim glasbeno izobraževanje, hkra
ti pa bi gotovo postavili pod vpra
šaj nadaljnji obstoj godbe na 
pihala. O  potrebnosti le-te pa smo 
se že velikokrat prepričali.

Pred začetkom novoletnega 
koncerta godbe na pihala so v avli 
Delavskega dom a muzicirali 
učenci glasbene šole, sama godba 
na pihala pa seje tokrat predstavi
la s programom glasbenih del Po- 
klepoviča, Sieberta, Rhoadsa, Ke- 
telbuja, Allmenda, Schefferja, 
Meachama, Waltersa in Johana 
Straussa.

Poslušalci so godbenike na
gradili z burnim aplavzom, le-ti 
pa so se jim  oddolžili z dodatnim 
muziciranjem.

R. P.

Zlatoporočenca

Na Martinovo soboto 1989 sta slavila častitljiv jubilej — pet
desetletnico skupnega življenja zakonca Viktor in Vida Kolenc, 
po domače Brinevčeva iz Spodnje Rečice. Viktorje bil rojen leta 
1908, žena Vida pa 1911. leta. Oba izhajata iz trdnih kmečkih 
družin, kjer so se ukvarjali tudi z lesno trgovino. Viktor seje iz
učil za ključavničaija, delal pa v glavnem v električarski stroki 
širom Slovenije, saj je precej izkušenj dobil v domači elektrarni, 
kije že leta 1911 dajala električni tok širši okolici. Žena Vida, 
rojena v Bočni pa se je izučila za trgovko. Zanimivo je, da oba 
izhajata iz številnih družin, saj je bilo v obeh,po 11 otrok. Živi sta 
še tudi obe priči, od katerih je ena stara že 96 let. Slavljenca sta 
zlato poroko proslavljala v krogu štirih otrok, njihovih družin, 
številnih sorodnikov in znancev zdrava in razpoložena. Se naprej 
jima želimo lepo in mimo starost. Iskreno čestitamo!

Krvodajalstvo ima v naši dolini dolgoletno tradicijo. Tudi zadnje krvo
dajalske akcije, kijo je  organiziral Občinski odbor rdečega križa, seje 
udeležilo veliko krvodajalcev.

Franc Nadvežnik
Na starega leta dan smo se 

na rečiškem pokopališču po
slovili od Franca Nadvežni- 
ka ali Frančeka, kot so svo
jega priljubljenega nekdanje
ga matičarja in tajnika kra
jevne skupnosti klicali njeni 
prebivalci in številni znanci 
in prijatelji širom po dolini. 
Namesto, da bi si kot običaj
no na ta dan zaželeli sreče, 
zdravja in vse tisto, kar iz
razimo človeku, ki nam je 
drag, so na preranem grobu 
izzvenele besede slovesa. De
setletja sije prizadeval, daje 
ta zadnji dom naših kraja
nov postal res Urejen, zgle
den prostor — simbol hva
ležnosti in spoštljivega spo
mina. Mnogokrat se je na 
tem prostom poslavljal od 
številnih krajanov, jim izre
kal besede v slovo in v tolaž
bo svojcem, zdaj pa se jim je 
mnogo prezgodaj pridružil 
tudi sam.

Rodil se je pred 64 leti v 
Novi Štifti kot tretji izmed 
štirinajstih otrok. Zelo mlad 
je moral v nemško vojsko. 
Po prihodu na dopust se je 
priključil partizanom in s 
Slandrovo brigado prekri
žaril Štajersko in Dolenjsko 
in sodeloval pri osvoboditvi 
naše doline. Po začasni za
poslitvi na zadrugi je dokon
čno zaposlitev našel v admi
nistrativni službi. Na Rečico 
je prispel pred 37 leti in ji 
ostal zvest do zadnjega. S 
svojo odprto dušo, preudar
nostjo, človeško toplino in 
taktnim odnosom do sočlo
veka si je povsod pridobil 
številne prijatelje in znance 
ter užival ugled in spoštova
nje. Razdajal seje za kraj in 
izgorel za njega.

Ni bilo hiše, ki ne bi kdaj 
na krajevnem uradu pri njem 
iskala pomoči in nasveta. 
Temeljito je poznal sleher
nega krajana, ga spremljal 
od rojstva, šolanja, zaposlit
ve, porok, pa mnoge tudi do

smrti. Ogromno večerov pa 
je prebil na številnih sejah 
krajevne skupnosti ter šte
vilnih organizacij in društev, 
saj je tudi po odhodu v pokoj 
pred sedmimi leti ostal z 
njimi trdno povezan. Ob 
slovesu ni nihče našteval 
številnih funkcij, ki jih je 
opravljal, saj bi težko našteli 
vse, kje je deloval. Pogrešali 
ga bomo v krajevni samo
upravi, komunalnem ureja
nju kraja, pokopališki upra
vi in vodovodni zadrugi, 
številnih društvih, ki jih je 
vrsto let vodil. Besede slove
sa so bile namenjene človeč
nosti, delavnosti, poštenosti, 
skromnosti in priljubljenosti 
prijatelja, ki so ga ljudje ceni
li. Pogrešali ga bodo gozdo
vi in planine, ki jih je kot na
vdušen planinec in lovec rad 
obiskoval, posebno pa zele
na bratovščina in številni 
krajani, ki so mu ob slovesu 
v velikem številu izkazali 
hvaležnost in spoštovanje za 
vse, kar je kraju in družbi 
dal.

Smrt je kot zalučani ka
men v vodo, gladina se pola
goma umiri, praznino, ki 
ostaja za človekom, pa za
polnjujejo njegova dela in 
zavest, da je do konca delo
val skromno, pošteno in 
delovno.

ZDRAVKO NOVAK

Priznanja rezervnim starešinam
O b dnevu JLA  so se v Nazar

jah zbrali rezervni vojaški stareši
ne na slavnostni seji, kjer so pode
lili priznanja za ustvaijalni prist **- 
vek na področju krepitve sp'osne 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite.

Zlato plaketo ZRVS Jugosla
vije je  prejel Ferdo Eijavc, zlato 
značko ZRVS Jugoslavije je  pre
jel M aijan Dobrovc, plaketa 
ZRVS Slovenije je  bila podeljena 
Krajevni skupnosti Moziije, znak 
ZRVS Slovenije pa M aijanu 
Knapiču.

Za uspešno delo in sodelovanje 
v organizaciji ZRVS občine M o
ziije pa so podelili tudi priznanja, 
ki sojih  prejeli Miran Bele, Franc

Podbrežnik, Franc Ros, Miran 
Šmarčan, Marko Zidam in M at
jaž Zagoričnik.

V počastitev dneva JLA pa je  
predsednik SO Moziije Anton 
Boršnak priredil sprejem za pio- 
niije in mladince osnovnih šol, ki 
so pisali spise na tematiko iz vo- 
jaškea življenja. Najboljše spise so 
nagradili s knjižnimi nagradami.

Na sam praznik pripadnikov 
vojaških enot pa so predstavniki 
skupščine občine, družbenopoli
tičnih organizacij, krajevne skup
nosti Solčava, osnovne šole in 
domačini obiskali vojaški enoti v 
Logarski dolini in na Strelčevem 
vrhu.

R. P.

Popravek
V številki 12 — december 1989 

glasila Savinjskih novic je na strani 5 
izšel članek pod naslovom »Invalidi 
ne smejo biti zapostavljeni«. V tem 
članku je bilo objavljenih nekaj na
pak in nejasnosti, ki jih želimo po
praviti in pojasniti:

V 9. odstavku namesto besedila: 
Za slab finančni položaj društva inva
lidov pa so krive tudi izredno visoke 
cene poštnih storitev in potni stroški 
poverjenikov, ki skrbijo za prejema
nje pomoči posameznih članov, mora 
biti naslednje besedilo: ... Poleg de
janske denarne pomoči članom 
moramo prišteti še izredno visoke 
stroške poštnine ali potnih stroš
kov poverjenikov za oddajo teh 
pomoči, kar zopet bremeni socialni 
program kot namenski strošek ..—

V 11. odstavku namesto besedila: 
... Društvo prispevka le delež pri 
vstopninah za muzeje in druge kul
turne ustanove, saj v ta namen dobijo 
nekaj sredstev kulturne skupnosti 
občine Moziije, mora pravilno glasiti: 
dajemo samo de? prispevka za obi
ske v muzejih ali razstavah iz na
slova kulturne dejavnosti po finan

čnem programu društva, torej iz 
lastnih sredstev, ne pa iz sredstev 
kulturne skupnosti občine...

V 20. odstavku namesto besedila ... 
posebej zanimivo pa je, da bo dodat
ne stroške, ki bodo nastali zaradi od
pravljanja arhitektonskih ovir, krilo 
kar društvo samo, saj so za zadnje če
trtletje dobili namensko povečano 
dotacijo Zveze društev invalidov 
Slovenije ...nastali dodatni stroški, 
to so stroški komisije za popis (ki
lometrine, dnevnice) in stroški fo
tokopiranja dokumentacije ter po
tni stroški so kriti iz namensko 
povečane dotacije Zveze društev 
invalidov Slovenije ... nikakor pa 
niso bili mišljeni stroški dejanskega 
odpravljanja arhitektonskih ovir, 
kar bremeni lastnike objektov...

Ob koncu članka je bilo izpuščeno 
voščilo za Novo leto članom društva 
invalidov občine Moziije ... Vsem 
članom društva invalidov občine 
Moziije in njihovim svojcem želi
mo srečno, zdravo in uspešno novo 
le to ...

Tajnik Dl Moziije 
Petek Mirko



Kultura naših prednikov
Pri proučevanju glasbene kulture 

naših ljudi v preteklosti ugotavljam 
zanimive izsledke. Vsekakor je  moč 
reči, da so nekoč veliko bolj kot danes 
godli, peli in igrali po  naših zaselkih 
in vaseh. Tem u je  seveda botrovalo 
dejstvo, da so pred prvo svetovno 
vojno, pa  še tudi m ed obema vojna
ma, iskali kulturnih užitkov, pa tudi 
vsakršne zabave v danih možnostih. 
Cestnih povezav ni bilo, prevoznih 
sredstev pa tudi ne in zato so pač iska
li zabave na raznih priložnostnih sre
čanjih po zaselkih, največkrat v hišah, 
kjer je  bilo mogoče plesati ali pa kjer 
so bili godci doma. Jasno je , da tu ni

govor o večjih srečanjih, kot so bile 
ohcpti in razne druge prilike.

Če bi danes prim eijali stanje v 
glasbeni dejavnosti z nekdanjo, bi žal 
morali priznati, da je  bilo nekoč veli
ko več društvenega delovanja in se
veda tudi drugih oblik srečanj. Goto
vo je  bilo pevskih društev več kot 
danes, tamburaških orkestrov, tudi 
pihalnih godb je  bilo nekaj, danes je  
le ena in še s to  je  težava glede vzdrže
vanja. Nekaj je  gotovo res, tedaj je  bi
la tekm a med raznimi društvi ene in 
druge politične usmeritve. Tako so 
običajno prosvetna društva imela vse 
zvrsti kulturne dejavnosti, dočim so

Ob novi publikaciji 
Aleksandra Videčnika

V letu 1988 so izšle kar tri samostoj
ne publikacije Aleksandra Videčnika. V 
letu 1989 smo dobili njegovo novo de
lo, in to o denarništvu v Šaleški in 
Zgornji Savinjski dolini, ki osvetljuje 
pomembno poglavje iz zgodovine teh 
dolin in ki bo, kot je  zapisal avtor v Po
svetilu, ohranilo spomin na razvoj de
narnih zavodov na območju obeh 
dolin.

Delo o denarništvu v Šaleški in 
Zgornji Savinjski dolini ni prvi Videč
nikov prispevek iz zgodovine denarnih 
zavodov pri nas. Kot bančni strokov
njak se je Aleksander Videčnik že kar 
dosti ukvarjal z navedeno temo in med 
drugim na simpoziju ob 150-letnici roj
stva dr. Josipa Vošnjaka, k ije  bil maja 
1984 v Šoštanju, imel tehten referat z 
naslovom Poslovna načela prvih poso
jilnic. Leta 1988 je  izšlo Videčnikovo 
zelo zanimivo delo Kulturnozgodovin
sko izročilo hranilnikov in hranilnih 
knjižic. Napisal pa je tudi delo Denar
ništvo v Celju, od hranilnice do banke 
(Celje 1989). Pri pisanju tega dela seje 
lahko njegov avtor v znatni meri naslo
nil na svojo zbirko hranilnih knjižic.

Ni moj namen, da bi v tej kratki 
spremni besedi vrednotil to najnovejšo 
Videčnikovo publikacijo. Poudarim naj 
le, da gre za temeljit prikaz denarnih za
vodov na obravnavanem območju od 
njihove ustanovitve do današnjega dne 
in da je avtor nastanek, razvoj in delo
vanje denarnih zavodov podal v okviru 
širših dogajanj, a tudi tako, da je pred
stavil pobudnike in ustvarjalce sloven
skih denarnih zavodov, ki so po rojstvu 
ali delovanju povezani z obravnavanim 
območjem in seveda predvsem najpo
membnejša: dr. Josipa in inž. Mihaela 
Vošnjaka. Navedel je tudi podatke, ki 
pričajo, da smo tudi na področju de
narništva marsikaj, kar so naši predniki 
zasnovali in ustvarili v letih po 2. sve
tovni vojni, po nepotrebnem odpravili.

Ob novi Videčnikovi publikaciji naj 
poudarim tole: avtor tega dela ni šolan 
zgodovinar, ne etnolog in ne sociolog. 
Danes imamo po šolah in še drugje kar 
dosti ljudi s fakultetnimi diplomami iz 
navedenih strok, a ne dosti tako ustvar
jalnih, kot je Videčnik. Pri njem gre za 
vnemo do ohranjanja kulturne dedišči
ne, za izjemno prizadevnost in vztraj
nost pri delu in za delovanje, ki rojeva 
obilne in žlahtne sadove.

Ob odhodu v pokoj si je Videčnik 
ustvaril dom v Mozirju. Tam seje raz
mahnila njegova dejavnost na raznih 
področjih. Posvetil se je še zlasti razis
kovanju preteklosti območja današnje 
mozirske občine. Leta 1977 je nastal 
njegov vodnik Po Gornji Savinjski do

lini. K oje pripravljal ta vodnik,je spoz
naval, koliko bo treba še opraviti pri 
raziskovanju preteklosti te doline in se 
lotil dela. Postal je zelo uspešen zbiralec 
vsega, kar priča o zgodovini Zgornje 
Savinjske doline. Rezulat njegovih pri
zadevanj pri ohranjanju kulturne dediš
čine je tudi arhivska zbirka pri Kulturni 
skupnosti Mozirje, ki hrani arhivsko in 
muzejsko gradivo. Vsekakor je Videč
nik rešil pred propadom dosti zgodo
vinskega gradiva in pred pozabo števil
ne podatke, ki temeljijo na pričevanjih.

Videčnik se ni zadovoljil le z zbira
njem in ohranjanjem gradiva. Lotil seje 
njegove obravnave, a hkrati z zbranim 
gradivom seznanjal javnost z zanimi
vimi razstavami. Že obravnava gradiva 
in razstava dejavnost sta terjali od Vi
dečnika raziskovalno delo. Najpomemb
nejši rezultat njegovih prizadevanj na 
raziskovalnem področju pa so številni 
prispevki v obliki člankov in samostoj
nih publikacij. Videčnikova bibliografi
ja  je  obsežna. Tu naj omenimo le njego
ve samostojne publikacije. Leta 1983je 
bilo objavljeno njegovo delo z naslo
vom Delavsko gibanje v Gornji Savinj
ski dolini, 1984 Delavska enotnost v 
Gornji Savinjski dolini 1944, leta 1985 
so izšle Podobe iz preteklosti Mozirja, a 
še istega leta tudi delo z naslovom O 
gozdnih delavcih Luč med obema voj
nama. Leto kasneje je izšel zapis Kmeč
ko delo v Gornji Savinjski dolini med 
prvo in drugo svetovno vojno.

Leta 1988 so izšle kar tri Videčniko- 
ve publikacije. Poleg že omenjenega de
la o hranilnikih in hranilnih knjižicah še 
dve pomembni publikaciji: Zadružno 
povezovanje kmetov v Gornji Savinjski 
dolini in Furmani ob Savinji in Dreti. 
Že v 1989 letuje izšla že omenjena pu
blikacija o denarništvu v Celju. Dela 
Aleksandra Videčnika, ki so doslej iz
šla, so zelo pomemben prispevek k zgo
dovini Zgornje Savinjske doline, a tudi 
k poznavanju denarništva. Preučevanje 
preteklosti manjših območij in posa
meznih tem je odvisno od raziskovanja 
in poznavanja širših dogajanj in proce
sov, a raziskave manjših območij in po
sameznih tem šele omogočajo kvalitet
ne sinteze širše zasnovanih zgodovinskih 
del. Zaradi navedenega je Videčnikovo 
delo tudi tehten doprinos k poznavanju 
pi eklosti slovenskega naroda.

Ko Aleksandru Videčniku čestita
mo ob izzidu njegovega dela o denarniš
tvu v Šaleški in Zgornji Savinjski dolini, 
naj hkrati izrazimo željo, da bi še vna
prej tako prizadevno in uspešno razis
koval našo preteklost in nas bogatil z 
novimi prispevki o njej.

DR. MILAN ŽEVART

ostala gojila le nekatere. Treba pa je  
takoj povedati, da so ljudje radi sode
lovali in da je  vsaka teh dejavnosti 
temeljila na resničnem ljubiteljstvu.

Če bi danes primerjali razmere, bi 
hitro morali priznati mnogotere raz
like, ki seveda narekujejo tudi druga
čen odnos do ljubiteljske kulture na 
sploh. Včasih se je  v vsakem kraju 
znašel nekdo, ki je  prijel za krmilo te
ga ali onega društva, dejavnosti. Tudi 
ugled takih vodij je  bil znatno občut- 
nejši od tega, ki ga danes uživajo pri
zadevni kulturni delavci.

Posebno poglavje pa so vaški god
ci. Najbolje da jih  tako imenujemo! 
Tu mislim na posameznike ali manjše 
skupine, ki so jih  redno klicali za po
roke in razna druga slavja. To so bili 
zelo duhoviti ljudje in med prebivalci 
zelo priljubljeni, saj so tako rekoč dr
žali vse razpoloženje, ob raznih prili
kah. Tako so dobro poznali običaje, 
ki so bili v rabi. N a njih je  slonel ves 
»program« prireditve. Največkrat so 
bili poleg glasbeno, še drugače na
vdahnjeni ljudje. Razne zdravice so 
znali, vedeli, kako je  treba streči raz
položeni družbi, torej je  njihov delež 
pri samem poteku neke prireditve, 
vezane na običaje in šege, bil odločil
nega pomena.'

Sestav teh skupin je  bil zelo razli
čen in nikakor ne enoten. Tu gre pač 
za glasbila, s katerimi so igrali v dolo
čenem sestavu. Brez dvom a pa je  
pom em bna ugotovitev, da je  znanje 
igranja bilo podedovano, torej v ro
du. Zato so se drug od drugega učili in 
igrali torej »na pamet«, brez not.

T o je  le nekaj obrobnih ugotovi
tev. Seveda je  moj namen proučiti 
nastanek takšnih glasbenih skupin, 
njihovo delovanje in ne nazadnje za
beležiti nekaj teh »viž«, ki se igrajo 
brez not, da bi jih  ohranili zanamcem.

O  šmihelski pihalni godbi sem ne
koč že pisal v naše glasilo. Značilno 
zanjo je  bilo samorastništvo, saj so 
kmetje oziroma člani te godbe sami 
plačali nabavo glasbil in se učili igrati 
pri enem od najprizadevnejših čla
nov, Šumečniku.

R ad bi nekoliko podrobneje opisal 
glasbene razmere v nekdanjem Šmi
helu. Živo se spominjam, ko smo v 
Celju imeli vsako leto tako imenova
na »župna« tekmovanja (pevska žu
pa), je  za tekmujoče zbore bilo zani
mivo, če pridejo Šmihelčani. Že kar 
znano je  bilo, da so odlično peli in bili 
v tekmi zelo nevaren zbor za zmago v 
celjski regiji. Pa tudi sicer je  Šmihel 
bil znan po vsakršni kulturni dejav

nosti. Zelo zanimivo sliko o glasbe
nem življenju v Šmihelu je  podal 
Florjan Lesjak, domačin, ki živi sedaj 
v Žalcu. Skrbno je  zbral podatke za 
nekatere sestave godb, v nekaterih je  
tudi sam sodeloval. To so seveda dra
goceni podatki, ki bodo omogočili, 
da iztrgamo nekatere dogodke pozabi.

Gotovo najštevilnejši so domači 
godci v okolici Ljubnega, vsaj še se
daj je  tako! Prizadevna učiteljica in 
kulturna delavka M aroltova je  pri
pravila popis sedaj znanih godcev iz 
okolice Ljubnega. Na seznamu je  kar 
številna godčevska druščina! Nič ne 
kaže podcenjevati godce iz okolice 
Luč, pa še kje drugje.

Posebno poglavje so še izdelovalci 
glasbil v naši dolini. Doslej je  najbolj 
znan Zgornji Jam nik, k i je  izdeloval 
vse vrste godal, citre, kitare, tam buri
ce, celo harmonija se je  lotil in ga na
redil. Bilje samouk, dejansko pa vses
transki ustvarjalec. Za njim je  ostalo 
veliko raznih aparatov, pripomoč
kov, ki še danes zbujajo začudenje, da 
je  kaj takega zmogel človek brez us
trezne izobrazbe. Seveda je  razumlji
vo, da so se marsikje lotevali izdelo
vanja glasbil kar dom a, saj je  kupo
vanje pomenilo hudo prepreko, de
narja za te namene pač ni bilo na 
takrat precej siromašnih kmetijah.

Naši ljudje so na sploh znali iz lesa 
ustvarjati izredna dela, to je  pripisati 
tudi okoliščinam, da so se z lesom že 
od nekdaj srečevali in ga zatorej znali 
uporabljati v najrazličnejše namene. 
Pri tem so bili spretni rokodelci, de
nimo, nekdanji tesarji so zmogli na
rediti mlin od zunaj in znotraj, torej s 
celotno opremo, ki marsikje služi že 
dolga desetletja.

Prepričan sem, d a je  naša dolžnost 
ohraniti zanamcem bogato dediščino 
iz preteklosti, zatorej prosim vse bral
ce, kot že tolikokrat poprej, za pomoč 
in sodelovanje. Torej, kdo pozna živ
ljenje nekdanjih godcev, razne zdra
vice in običaje, šege, naj mi to sporo
či. Kdor ima dom a kakšne slike o 
iskani vsebini, je  naprošen, da jih  po
sodi za preslikavo. M orda so kje še 
kakšne stare note, ki so rabile raznim 
glasbenikom, posebno tamburašem, 
m orda se kdo spomni kulturnega živ
ljenja v svoji okolici in bi tega znal 
opisati oziroma povedati. Le ob širo
kem sodelovanju bo mogoče posre
dovati javnosti posebnosti naše doli
ne in naših ljudi, ki so tudi glede šeg in 
običajev bili nekaj posebnega.

A. Videčnik

Nove knjige v občinski matični knjižnici
I. LEPOSLOVJE: Follett: Bomba, Korenčan: Pozabljenje (pesniška zbirka), Pugga- 

nigg: Laila, Krantz: Dokler se ne snideva spet, Kennedy: Srečno potepuh, Čeme: Koncert 
za raka, Handke: Pisteljev popoldan, Flisar: Noro življenje, Avčin: Doktor Anton, Jereb: 
Prekletstvo, Fowles: Mušica, Fuentes: Stari Gringo
Zbirka Moj roman: Zbogom Mickey Miška, Mreža, Hladni val, Serenissima, Dionizova 
kraljica, Petan: Definicije (pesniška zbirka)

II. STROKOVNA LITERATURA: Biblija v slikarstvu, Ogrin: Slovenske krajine, 
Nietzsche: Somrak malikov, Uršič: Matematične tabele in formule, Sekulič: Pad i čutnja 
Aleksandra Rankoviča, Senger: Zdaj pa z občutkom, Mohorjev koledar 1990, Benedik: 
Papeži od Petra do Janeza Pavla II., Krekovo berilo, Lalovič: Svet, ki izginja, Turšič: 
Staro hrvatsko kukičanje, Božič na Slovenskem, ABC gospodinjstva, Noč je moja, danje 
tvoj, Vllasi: Za (odbranu) Azema Vllasija

III. MLADINSKA LITERATURA: Disney: Zgodbe za vsak dan: jesen, zima, po
mlad, poletje, Haidle: Moj pastir, Lainšček: Cufek modrijan, Lainšček: Cufek v žival
skem vrtu, Vandot: Kekec in Bedanec, Deklica in lastovica, Vesenjak: Najdenček, Tron- 
kar: Nežka vabi, Jan: Strdenovi, Snoj: Palčki so!, Parker: Planet Zemlja, Millard: Ljudje 
nekoč, Miquel: V rimskih časih, Luxardo: V času francoske revolucije, Nougier: V praz
godovinski dobi, Blayton: Na lovu za tihotapci (iz zbirke Pet prijateljev), Muster: Pusto
lovščine Zvitorepca, Trdonje in Lakotnika 5. del.

■■■■B B B nnu tmmmmmammmmamm

Gornji Grad in zgodovinar Ignac Orožen
Letos bo Gornji Grad (in z 

njim vsa Zgornja Savinjska doli
na) praznoval okroglo obletnico, 
ki ne sme kar tako mimo nas. V 
Ogleju sta 7. aprila 1140 Diet- 
bald de Chagere in njegova žena 
Truta prepustila oglejski cerkvi 
svoje gornjegrajsko alodialno po
sestvo, in sicer grad, gozd, njive, 
travnike, pašnike, ribištvo, lov, 
dohodke, izdatke, vse nevoljnike 
(nesvobodne podložnike) in nji
hove otroke. Oglejska cerkev je  
obdržala grad (menda tistega na 
hribu Gradišče), k njemu spada
joči dvor, deset kmetij in dva 
sintmana —  častivredna duhov
nika ali viteza —  z njunimi kmeti
jami, log in gozd z eno kmetijo ob 
logu, mlin s pripadajočo kmetijo 
in ministeriale obeh spolov, k ijih  
je  bilo kakih sto in ki naj bi imeli 
pravice oglejskih ministerialov. 
Vse ostalo, vsa obdelana in neob
delana zemlja in kakih 500 ne- 
voljnikov (tj. nesvobodnih pod
ložnikov) z ženami in otroki naj 
bi služilo kot popolna last gornje
grajskemu samostanu, ki so ga

znova ustanovili oglejski patriarh 
Peregrin, plemeniti Dietbald de 
Chagere in njegova žena Truta v 
čast Devici Mariji in gornjegraj
skim redovnikom, ki živijo po re
du sv. Benedikta.

Gornji Grad je  bil torej pred 
850 leti kot prvi zgomjesavinjski 
kraj prvič omenjen v kakem do
kumentu. Pa ne le to: v istem do
kumentu je  govor še o gornjegraj
skem gradu in o (obnovljenem!) 
samostanu in redovnikih v Gor
njem Gradu. Le primerjajmo: 
Nemci so pred časom hrupno in 
kar celo leto praznovali 750- 
letnico Berlina —  pa takrat ni šlo 
za kaj več kot za omembo naselja, 
ki je  potem res prerastlo v veli
častno in v zadnjem času vse 
manj razdeljeno mesto.

Te obletnice ne bi smeli zane
mariti.

Vpogled v najstarejšo zgodo
vino Gornjega Grada, njegovega 
samostana in dekanije pa nam je 
omogočil zgodovinar in duhov
nik —  nekaj časa je  bil tudi žup
nik v Mozirju —  Ignac Orožen

(1819— 1990), k i je  dokumente 
o naših krajih —  takrat so bili po
večini zbrani še v gornjegrajskem 
arhivu —  v prejšnjem stoletju ob
javil v dveh nemško in delno la
tinsko pisanih knjigah, ki še zdaj 
predstavljata najimenitnejšo osno
vo za ukvarjanje z našo starejšo 
krajevno zgodovino. Prva je  izšla 
v M ariboru leta 1876 na 324 
straneh in ima naslov Benediktin
ski samostan Gornji Grad (Das 
Benediktiner-Stift Oberburg). V 
njej je  opisana zgodovina gornje
grajskega samostana do razpu
stitve in vključitve v ljubljansko 
škofijo (leta 1473), na koncu pa 
je  tudi prepis urbarja iz leta 1426, 
v katerem so popisani vsi takratni 
podložniki. Ta urbar je  seznam 
skoraj vseh kmetij z začetka 15. 
stoletja v Zgornji Savinjski dolini 
in marsikdaj prinaša prve zapise 
naših krajevnih imen sploh (nase
lij, zaselkov in ledinskih imen). 
Druga Orožnova knjiga je  Deka
nija Gornji Grad (Das Dekanat 
Oberburg), k ije  izšla leto dni po
zneje na 263 straneh. V njej so

navedene kronike župnij, in sicer 
dogodki, navedeni v dokumentih, 
ki jih  je  imel na voljo Orožen, od 
zadnje četrtine 15. stoletja dalje.

Poleg okrogle obletnice prve 
dokumentirane omembe Gornje
ga Grada bo letos prav tako apnla 
(13.) minilo 901 et od smrti Igna
ca Orožna, tega pridnega zbiralca 
zgodovinskih podatkov. Povedati 
je  treba še, da se ni ukvaijal samo 
z Gornjim Gradom, temveč je  ta
ko obdelal tudi še drugih 13 de
kanij lavantinske škofije.

Zaradi letošnjega dvojnega ju 
bileja sem se odločil, da bom  pre
vedel nekatere zanimivejše od
lomke iz obeh Orožnovih del. 
Predvsem odlomki iz krajevnih 
kronik bodo najbrž zanimivi za 
vse, saj bom o presenečeni, ko 
bomo videli, kaj vse seje dogajalo 
nekdaj v naših krajih. Nismo od 
včeraj —  tu se je  odvil že lep kos 
naše zgodovine. Če jo  imamo v 
zavesti, smo lahko samozavest
nejši.

Peter Weiss

Šmihelski orkester iz leta 1928. Sedijo z  leve: Gregorc Alojz — Mihcev 
Alojz, Franc Vačovnik — Vodovski Franci, Jože Lesjak —Lesjakov Jo
že, Martin Visočnik — Bajdlnov Tina, Ferdinand Visočnik—Bajdlnov 
Nanda. V drugi vrsti z leve: Valentin Lesjak — Lesjakov Falent, Valen
tin Goličnik — Hribrski Falent, Miha Naraločnik — Naraločki Miha, 
Janez Acman — Ramšekov Janez, Franc Verbuč — Brbučev France, 
Franc Goličnik — Hribrski France, v sredini pa  je  z violino Martin Les
jak, ki namje sliko tudi poslaL Ob tem gre hvala Franji Naraločnik, kije 
dala pobudo za zapis Martina Lesjaka.

Veterinarsko dežurstvo
22. L do 28.1. Kralj Ciril, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-112 
29. 1. do 4. 2. Zgožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-179 

5. 2. do 11. 2. Lešnik Marjan, dipl. vet., Ljubija, tel. 831-219 
12. 2. do 18. 2. Kralj Ciril, dipl! vet., Ljubno, tel. 840-112 
19. 2. do 25. 2. Zagožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-179

Dežurna služba Elektro Celja 
Nadzomištvo Nazarje za mesec februar 1990
Od 29.1. 90 do 4. 2. 90 Jeraj Franc, Prihova, tel. 831-910 
Od 5. 2. do 11. 2. Lever Peter, Paška vas, tel. 884-150 
Od 12. 2. do 18. 2. Tratnik Franc, Pusto polje, tel. 831-263 
Od 19. 2. do 25. 2. Marolt Marko, Mozirje, tel. 831-877 
Od 26. 2. do 4. 3. Jeraj Franc, Prihova, tel. 831-910 

V slučaju kakšnih sprememb pokličite Elektro Celje, tel. 25-841, kjer dobite vse po
trebne informacije.

Kino »Dom« M ozirje v februarju
1. SEKS V DELOVNEM ČASU — ameriški film — komedija 
3.4. ARIZONA JUNIOR — ameriški film — komedija 
8. ZVEZDNATE STEZE — ameriški film — znanst.- 

fantastični
10. 11. DINAMIT JACKSON — ameriški film — akcijski 
15. OTROK DINOZAVRA — ameriški film — akcijski 
17. 18. SMRT V AVTOKINU — ameriški film — akcijski 
22. PETEK 13 — 6. DEL — ameriški film — grozljivka 
24. 25. POLICAJ V NAJEM — ameriški film — kriminalka

Kino »Jelka« Nazarje v februarju
3 — 4 FANTJE NOČI, ameriški film — akcijski
7 ŠOLA ZA STEVARDESE, ameriški film — zabavni 

10 — 11 ŠUGOVA SENCA, japonski film — karate 
14 LJUBEZEN IN STRAST, ameriško-italijanski film — erotika 
17— 18 TRIN1TA, ameriški film — vestem 
21 ZALJUBLJENCI, ameriški film — komedija 
24 — 25 NE KLIČI VRAGA, ameriški film — kriminalka 
28 NOČ IN DAN MAKROA, ameriški film — psiho drama

Kino Ljubno v februarju
3. — 4. II. MOONREKER — OPERACIJA VESOLJE, ameriški film 
10. — 11. II. DVOJČKA — ameriški film, komedija 
17. — 18. II. BATMAN — ameriški fantastični film
23. II. NEMORALNE ZGODBE — francoski erotski film — NOČNI KINO
20. II. HITRONOGI KOLESARJI — ameriški akcijski film —IZREDNA 
PREDSTAVA
24. — 25. II. LETEČI RAZBOJNIK — angleški film, komedija

Matična kronika za mesec december 1989
POROKE: Ugovšek Miran, star 25 let, iz Gornjega grada 176 in Vehovec Marjana, 

stara 24 let, iz Moravč, 2. Rednak Miroslav, star 23 let, iz Luč 10 in Urh Tatjana, stara 21 
let, iz Luč 98.

SMRTI: 1. Kolar Matija, star 80 let, iz Dobletine 4,2. Slapnik Martin, star 84 let, iz 
Rovta pod Menino 2,3. Fürst Anton, star 60 let, iz Lok pri Mozirju 8,4. Pavlin Ivan, star 
65 let, iz Mozirja, Savinjska c. 20,5. Tratnik Terezija, stara 83 let, iz Gornjega grada 25, 
6. Tominšek Valentin, star 55 let, iz Bočne 38,7. Ločočnik Štefanija, stara 68 let, iz Bočne 
28, 8. Prodnik Anton, star 68 let, iz Robanovega kota 26,9. Vršnik Marija, stara 82 let 
Solčave 61,10. Metulj Viktor, star 83 let iz Luč 64,11. Podbrežnik Marija, stara 76 let, iz 
Luč 3, 12. Časi Ivana, stara 76 let, iz Bočne 3,13. Maverč Frančiška, stara 78 let, iz 
Tiroseka 17,14. Bitenc Elizabeta, stara 89 let, iz Šentjanža 32,15. Nadvežnik Franc, star 
64 let, iz Nizke 32, 16. Nerat Marija Kristina, stara 74 let, iz Radmirja 1, 17. Blekač 
Janez, star 80 let, iz Okonine 1,18, Kralj Ida, stara 75 let, iz Ljubnega ob Sav. 37,19. 
Začnik Ana, stara 80 let, iz Savine 64,20. Visočnik Martin, star 77 let, iz Tera 54,21. 
Punčuh Jožefa, stara 90 let, iz Brezja 26

Zlate poroke v letu 1989
Zlati jubilej — 50-letnico poroke so v letu 1989 praznovali:
1. Dežnikar Cecilija in Leopold iz Dobrovlja 18
2. Kolenc Vida in Viktor iz Spodnje Rečice št. 16
3. Zammik Kristina in Albin iz Krnice 42

Biserni jubilej — 60-letnico poroke pa sta praznovala: 
Suhovršnik Marija in Mihael iz Šmiklavža št. 9

»Savinjske novice« izhajajo mesečno — Izdaja SZDL občine Mo
zirje — Urejuje uredniški odbor — Glavni in odgovorni urednik 
Rajko Pintar — Tajnica urednika Mija Pavlin — Fotografska 
priprava Ciril Sem — Tehnični urednik Niko Kupec — Uredništvo 
in uprava: OKSZDL Mozirje, telefon (063) 831-850—Žiro račun 
pri SDK ekspozitura Mozirje številka: 52810-678-54000 — Sa
vinjske novice, glasilo SO Mozirje — Rokopise, objave in oglase 
za vsako številko sprejemamo do 10. v mesecu — Stavek, filmi in 
prelom DIC, tozd Grafika Novo mesto — Tisk na rotaciji Ljudske 
pravice v Ljubljani — Po mnenju IS SRS, Sekretariata za infor
macije (št. 4211/72z dne 9. maja 1973) je  časopis oproščen davka 
na promet proizvodov.


